
Сряда
30 юни 2010, брой 121 (4932)

цена 1.50 лева

Създаваните в България тех-
нологии остават “невидими”, 
защото се продават предимно 
в САЩ, Китай и Германия 

USD/BGN: 1.60340  

+1.16% 
Българска народна банка

EUR/USD: 1.21980  

     -1.14%
Българска народна банка

Sofix: 371.22   

    -0.10% 
 Българска фондова борса

BG40: 106.7     

+0.08% 
Българска фондова борса

Интервю ▶ 8-9
Тема на деня ▶ 4-5
Парите от иновации 
заобикалят 
икономиката

Докато няма свободен 
пазар на газ, винаги  
ще има упреци

Икономическият министър Трайчо Трайков  
пред в. “Пари”
▶

Компании ▶ 11
“Холдинг Пътища” 
с най-ниска оферта 
за Лот 4 от “Тракия”  

Компании ▶ 12-13
Световното по 
футбол раздвижи 
пазара на бързи 
кредити
Кредитиращите дружества 
отчитат лек ръст в обема 
на отпуснатите заеми през 
второто тримесечие на 
годината

Компании ▶ 14
“Титан” ще чисти 
най-много райони 
в София

“Титан” най-вероятно ще 
чисти 9 района в столицата. 
Чрез три консорциума 
със свързани фирми 
дружеството участва в 
конкурса за извозване на 
боклука от 17 района  

Сдружение “Тракия 
IV”, в което участват  
няколко компании на 
Васил Божков, пред-
ложи най-ниската цена 
за строителството на 
Лот 4 от автомагистра-
ла  “Тракия”

По-скъПите 
разговори 

на чиновниците
Шест министерства не са предоговаряли условията по използваните 
от тях мобилни комуникации от пет години насам и са заобиколили 

Закона за обществените поръчки. Така данъкоплатците плащат няколко 
пъти по-скъпо за телефонните разговори на чиновниците  

▶ 6

Илюстрация: Вихър Ласков
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Печеливш
орлин Хаджиянков

Губещ
Виторио колао

С близо 10% поскъпнаха акциите на „Холдинг Пътища” АД, след 
като стана ясно, че компанията е подала най-ниска оферта за 
строежа на Лот 4 от магистрала „Тракия”. Компанията с пред-
седател на управителния съвет и изпълнителен директор 
Орлин Хаджиянков участва в търга за отсечката от Ямбол до 
Карнобат чрез консорциум „Сдружение Тракия IV” ДЗЗД, в което 
е включено и „Мостстрой” АД. Още подробности на стр. 11

Акциите на световния телекомуникационен гигант Vodafone 
Group рязко поевтиняха по време на европейската сесия във 
вторник. Книжата паднаха с 1.9%, след като швейцарската 
банка Credit Suisse понижи препоръката си за компанията с 
главен изпълнителен директор Виторио Колао. Vodafone има 
амбицията да изгради нова телекомуникационна мрежа в Ита-
лия заедно с местния Telecom Italia.

Мнения

 По темата „индустри-
ята се готви за най-чер-
ния сценарий” 

Защо никой от управници-
те не се замисли как да обле-
кчи и без това тежките ус-
ловия за бизнеса. например 
да се разсрочат задължения-
та към държавата. Вместо 
да се натрупват задълже-
ния по осигуровки, те да се 
разсрочат във времето. 
не е ли по-добре да вземеш 
по-малко, отколкото нищо. 
Така всяка фирма ще има 
възможност да плаща. Сега 
никой не може да си плати 
разходите. 

еlena   

нима има икономика и 
в частност индустрия в 
България? 

Wladislav

Газ може да се намери на 
международния пазар не за 
260 USD за 1000 куб.м, а за 
140 USD.

Crdlich 

▶

▶

▶

▶

pari.bg Топ 3

1 Индустрията се 
готви за най-черния 
сценарий. Скъпият 
природен газ прави 

много български производ-
ства неефективни.  

2 Божидар Данев: Бъл-
гария влиза в капана 
на дефицитите. 
Свиваме селско-

стопанския сектор, който 
има потенциал, за сметка 
на непроизводствената 
сфера, смята той.

3 Туристическият 
сектор не може да 
си намери легален 
алкохол. 

коментар

Вторник
29 юни 2010, брой 120 (4931)

цена 1.50 лева

Вълната от предоговаря-
ния по облигационните 
емисии продължава да 
набира скорост

USD/BGN: 1.58508 

-0.36%
Българска народна банка

EUR/USD: 1.23390  

     +0.37%
Българска народна банка

Sofix: 371.61  

    -0.38%
Българска фондова борса

BG40: 105.98     

-1.00%
Българска фондова борса

компании ▶ 11
компании ▶ 12
6% от облигациите 
на борсата са 
проблемни 

Еquest обмисля 
продажбата на 
„Техномаркет”

коментар▶ 2
Ловци на 
чужди 
инвеститори
Докато българските 
фирми се задъхват 
от междуфирмената 
задлъжнялост и 
липсата 
на пари, 
кабинетът ухажва 
чуждите фирми 

Недвижими имоти▶ 20-21

Първият ритейл парк в 
София отваря през август

Основни наематели 
са „Джъмбо”, „Лидл”, 
„Спридер”, „Амрест”, 
„Еврохолд” и други 
вериги, които предлагат 
добри стоки на 
сравнително ниски цени

Новини▶ 8-9
86% от фирмите 
са с намалени 
обороти
Свитото производство 
и продажби са 
основните негативни 
ефекти за бизнеса от 
икономическата 
криза, отчитат 
експертите 
от НЦИОМ

Медиен бизнес▶ 22-23

Възможен ли е свят 
без реклами

С масовото навлизане 
на едно от предимствата 
на цифровата телевизия 
- така наречената podcast 
технология, зрителят ще 
селектира съдържанието 
според предпочитанията си

Индустрия 
в нокдаун

Шоковото увеличение на цената на газа с близо 25% изправя някои производства пред 
риска от загуба на пазари и окончателно затваряне. Най-засегнати са производствата 
на торове, стъкло, металургията и машиностроенето  ▶ 4-5

В. "Пари"
business@pari.bg

Парите на другите
Срещу вас има две витрини. На 
двете витрини има две абсолют-
но еднакви стоки. Едната струва 
5 лв., а другата - 10 лв. Коя ще 
купите?
Грешка. Вие може и да купите 
тази от 5 лв., но държавната ад-
министрация ще купи тази от 10 
лв. Обратно на всякаква пазарна 
логика министерства и агенции 
си купуват същата стока за много 
повече пари от вас. Това е изводът 
от анализа на „Индъстри Уоч” за 
проведените търгове за мобилни 
комуникации в държавната адми-
нистрация (повече подробности 
четете на стр. 6).

Оказва се, че голяма част от 
министерствата плащат мно-
го по-висока цена за мобилни 
услуги в сравнение с останалите 
потребители. И причината не е, 
че останалите фирми и граждани 
са по-специални. По-специалните 
са чиновниците, които плащат на 

Или ръко-
водителите 
са нека-
дърни, или 

някой по веригата 
е бил „убеден”, за 
да вземе неизгодно 
за данъкоплатците 
решение
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същите цени, на които са плащали 
разговорите преди пет години. 

Тук трябва да добавим само два 
детайла: 
1. разговорите оттогава са поевти-
нели значително; 
2. не плащат чиновниците, а всич-
ки ние, данъкоплатците.
Няма логика, нали? Простата 
сметка показва, че разговорите 
по мобилен телефон са поев-
тинели четири пъти. Сега през 
2010 г. една минута разговор 
през мобилен оператор струва 
средно 10 стотинки, преди пет 
години цената на минута е била 
40 стотинки. 
Въпросът не е толкова каква е 
цената, а кой я плаща. Ако частен 
клиент на мобилен оператор 
съзнателно е взел решение да 
го спонсорира и да плащаш по-
висока цена, това е личен избор. 
Ако обаче някой министър не е 
предоговорил търга пет години 

след подписването на договора 
за телекомуникационни услуги, 
това вече е нахално. Много е 
лесно да се харчат пари, които не 
си изработил. Парите на данъко-
платците.

В тази класическа ситуация и 
обяснението е класическо: или 
административните ръководители 
на министерствата са некадърни 
и не могат да правят най-прости 
сметки, или някой по веригата е 
бил „убеден”, за да вземе неизгод-
но за данъкоплатците решение. 
Но пък изгодно за други.

Този случай е поредният при-
мер за липсата на прозрачност 
при провеждането на общест-
вени поръчки. Трябва да има 
конкуренция. Накрая държавата 
се спира на най-добрата оферта и 
най-ниската цена. А пък опе-
раторите получават стимули за 
иновации.

СнИМКА BloomBerG



редакционна    3    
Сряда 30 юни 2010  pari.bg

Победа

 цветана Пиронкова отстрани петкратната шампионка и бивша номер 1 в све-
товната ранглиста Винъс Уилиямс с 6:2, 6:3 на четвъртфинала на “Уимбълдън”. 
на полуфинала българката очаква рускинята Вера Звонарьова  Снимка reuters

▶

цитат

Комитетът по изпълнение на задълженията по 
Протокола от Киото прие окончателно решение 
за отмяна на акредитацията на България за 

участие в механизмите по протокола, включително 
търговията с емисии

Число на деня

4
млн. лв. е събрала от просрочени дългове наП София през 

първите четири месеца на тази година 
▶

 От прессъобщение на министерството на околната среда и водите

Петко Сертов беше осветен като сътрудник на ДС
В списъка на Коми-
сията по досиетата 
отново излезе и зам.-
министърът Павлин 
Димитров

Бившият председател на 
ДАНС Петко Сертов офи-
циално беше обявен от Ко-
мисията по досиетата за 
сътрудник на комунисти-
ческата Държавна сигур-
ност. Сертов е бил щатен 
служител и е работил за 
Второ главно управление 
(контраразузнаването).

Сертов оглави Държав-
ната агенция “Национална 
сигурност” при създава-
нето й преди две години 
и половина. Той беше на-
значен от правителството 
на тройната коалиция, като 
преди това беше съветник 
по сигурността на премие-

ра Сергей Станишев. Още 
тогава беше повдигнат въ-
просът за принадлежността 
на Сертов към службите, 
но Станишев напомни, че 
в България няма лустраци-
онен закон. 

След назначаването си 
Сертов привлече като свой 
съветник в агенцията ос-
ветеният агент Алексей 
Петров. По-късно стана 
известно, че е участвал в 
разработката “Галерия”, 
при която са подслушвани 
журналисти и политици. 
Петров беше задържан при 
акцията “Октопод” и е в 
ареста като лидер на прес-
тъпна група, занимаваща се 
с широк спектър от престъ-
пления.

В началото на август ми-
налата година Петко Сертов 
подаде оставка като предсе-
дател на ДАНС, а дни по-

късно новото правителство 
реши да го изпрати като 
консул в Солун. Между-
временно избухна скандал 
около ДАНС, след като се 
оказа, че секретен доклад 
на агенцията е изчезнал 
от Министерския съвет, а 
после изтече в медиите. 
Вследствие на това прави-
телството отмени решение-
то си за новото назначение 
на Сертов.

В решението на Комисия-
та по досиетата отново из-
лезе и името на зам.-минис-
търа на вътрешните работи 
Павлин Димитров. Той вече 
веднъж беше обявен при 
проверката на членовете на 
новия кабинет. Димитров 
е бил щатен служител в 
ДС, изкарал е и тримесечен 
курс във Висшата красно-
знаменна школа на КГБ в 
СССР. 

 Петко Сертов е третият шеф на контраразузнаването след промените, кой-
то е свързан с дС
▶
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Относителен дял на разходите за НИРД в БВП в България, %

Относителен дял на разходите за НИРД в БВП в ЕС���, %  

Графика: Гриша Струнджев

Парите от иновации 
заобикалят  
икономиката
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Когато се заговори за ино-
вации в България, най-
напред се твърди, че няма 
пари. А после, че и научно-
изследователската дейност 
не е на ниво. Всъщност и 
двете теории не са верни 
или поне не напълно.

Според доклада “Ино-
вации.бг” 2010 процентът 
от брутния вътрешен про-
дукт (БВП), който през 
миналата година се е влял 
в българската наука, не е 
нито 0.3, нито 0.6, а поне 
два пъти повече. Или това 
прави около 1%. Тук под 
БВП се има предвид не 
само финансирането от 
държавата, но и парите, 
инвестирани от частния 
сектор, както и  субсиди-
рането на научноизследо-
вателски проекти по евро-
пейски програми.

Процентът от БВП за научни 
изследвания не е 0.3, а поне 1

Елена Петкова
elena.petkova@pari.bg

Фондът за иновации 
на практика не 
работи, защото 
нямаше бюджет за 
2009 г.  

Господин Стефанов, 
какъв е проблемът на 
България с иновационна-
та изследователска дей-
ност? Защо вечно няма 
пари за този сектор?

- Въпросът за финансира-
нето е второстепенен.  До 
2008 г. в бюджета оставаше 
сериозен излишък, който 
парламентът трябваше да 
реши как да бъде изразход-
ван. Така че извинението 
“пари няма” може да важи в 
момент на криза, но трудно 
можеше да бъде актуално 
през последните 10 години. 
По-сериозният проблем бе-
ше свързан с политиката и 
визията за това какво трябва 
да се случва с иновациите. 

▶

Изборът на проекти и начи-
нът им на финансиране то-
гава говореха за непознаване 
на българската икономика, 
на приоритетите ни в евро-
пейски мащаб. Говоренето 
беше съсредоточено около 
големите енергийни проек-
ти, за което нашата иконо-
мика не е подготвена. Тя е 
съставена предимно от мал-
ки и средни предприятия. 

Реални ли са тези 0.3% 
от БвП за иновации и 
научи изследвания, или в 
действителност процен-
тът е по-висок?

- Да говорим, че няма връз-
ка между наука и бизнес, е 
силно преувеличено. Днес 
те са индивидуални, гъвкави 
и дори лични, затова не се 
отразяват в статистиката. 
Нашите наблюдения показ-
ват, че реалните числа са 
поне два пъти по-високи от 
тези, които се обявяват. Една 

▶

от причините е, че фирмите 
не отчитат изследовател-
ската си дейност, защото 
това не им носи никакви 
облекчения.

 Нещата, изглежда, се 
правят на парче?

- Така е. Кадърните учени 
или са емигрирали, или са 
намерили начин да осъщест-
вят идеите си чрез европей-
ски проекти. В бюджета на 
БАН има доста сериозни 
средства, привлечени от та-
кива проекти. В частния 
сектор също има научни ор-
ганизации, които са привле-
кли огромни пари в сравне-
ние с това, което получават 
като подкрепа от държавата.  
Научните постижения на 
България, които безспорно 
съществуват, остават скрити 
от обществото. Това е така, 
защото няма легално уреден 
начин, който да казва как да 
става партньорството. Сега, 

▶

ако имаш идея, не можеш 
да я реализираш, оставайки 
учен. Трябва да излезеш 
от гилдията и да направиш 
собствена фирма, която да е 
частна и да не е свързана с 
твоя институт.

Необходимо ли е подо-
бряването на норматив-
ната база?

- Имаше две стратегии за 
научните изследвания, ко-
ито не бяха приети от пар-
ламента. Това означаваше 
издигане на лозунга: “На 
нас не ни пука за науката и 
технологичното развитие в 
България”. Трябва да има 
ясна стратегическа рамка, 
не сложна, но качествена. Тя 
трябва да урежда проблеми-
те с фондовете за иновации 
и научни изследвания, да им 
осигурява ясна бюджетна 
перспектива. Също така да 
казва какво трябва да се на-
прави през следващите 5 г.

▶

Проблемът е в политиките,  
а не във финансирането

Интервю Руслан Стефанов, координатор на групата “Иновации.бг” към Фондация “Приложни изследвания и комуникации”

Къде е проблемът
Проблем на българската 
наука се оказва цялостната 
политика на държавата 
или по-скоро липсата на 
такава по отношение на 
изследователската и раз-
войната дейност. Въпреки 
че редица правителства 
обявиха науката за свой 
приоритет, на практика 
не свършиха нищо, за да 
я развият. Факт е, че до 
днес България няма стра-
тегия за усъвършенстване 
на иновациите. Затова пък 
има два фонда за субсиди-
ране на науката. Те обаче 
работят типично по бъл-
гарски.
 
Фонд  “Научни  
изследвания”
Единият е Фонд “Науч-
ни изследвания”, който 

през 2008 г. е разполагал 
с около 60 млн. лв. Той 
финансира на проектен и 
програмен принцип. Фон-
дът съществува от 1990 г., 
но едва от 2005 до 2009 
г. получава значителни 
средства, за да субсиди-
ра науката. През 2005 и 
2006 г. средната стойност 
на проект, финансиран от 
фонда, е била 20 000 лв., 
за 2007 г. - над 80 000 
лв., а през 2008 г. достига 
250 000 лв. Оценяването 
на проектите обаче става 
предимно на субективен 
принцип. През 2008 г. про-
цедурата е променена и 
се въвежда национален 
кръг на оценяване, който 
противоречи на междуна-
родната практика за неза-
висима експертиза. Това 
доведе до намаляване на 
прозрачността на работата 
на фонда.

Националният инова-
ционен фонд е другата 
държавна банка за финан-
сиране на научноизследо-
вателската дейност. Той 
съществува от 2005 г., като 
през 2008 г. бюджетът му е 
бил 15 млн. лв. През 2009 
г. на практика той не е суб-
сидирал нито един проект, 

защото не бяха отпуснати 
средства за него.

Частният сектор
В Стратегията за научните 
изследвания, която не бе 
приета от парламента и ос-
тана само проект, се казва, 
че делът на частните ин-
вестиции в родната наука е 
доста нисък - около 0.1%. 
Тук опираме до друг про-

блем. Авторите на “Ино-
вации.бг” имат основания 
да смятат, че този процент 
реално е доста по-висок. 
Фирмата “ОРАК Инжене-
ринг” например е създала 
собствена платформа за 
управление на бизнеса - R6 
IBR (Interactive Business 
Reporter) и R6 ORB (Online 
Restaurant Booking). Ком-
панията е вградила своя 

продукт в двете най-раз-
пространени в света сис-
теми за управление на биз-
неса - Мicrosoft Dynamics 
и SAP R3. Причината да 
се получава това разми-
наване е липсата на адек-
ватна статистика. Голяма 
част от компаниите, които 
разработват иновации, не 
вписват разходите си по 
тях в отделна графа във 

Снимка БоБи Тошев

1
▶ процент от БвП поне  
е делът на научните 
изследвания, а не  
официалните 0.3
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Пример за голямо 
българско изобре-
тение, което през 
90-те години донесе на 
България над 100 млн. 
USD, е това на проф. 
Люцканов. Негова е 
заслугата сега пещите 
за леене на стъкло да 
издържат три пъти 
по-дълго, преди да из-
лязат от употреба. Към 
огнеупорната пръст, от 
която се произвеждат, 
той добави обелки от 
оризови зърна. Просто. 

Всички пещи на 
автомобилните ком-
пании в САЩ днес се 
правят по този патент. 
Някои предприемачи 
търсят да купят дори 
само сурова идея. При 
мен е идвал директо-
рът на института на 
Sаmsung, който ми 
каза: “Стойнов, твоите 
хора работят добре, 
но на мен ми трябват 
свежи идеи”. 

Познавам двамата 
българи, които участ-
ваха в създаването на 
плазмените телеви-

У нас има средства  
за научни изследвания

Познавам 
двамата 
българи, 

които участваха 
в разработването 
на тенологията 
за създаването 
на плазмените 
телевизори на 
Samsung

Проф. Здравко Стойнов,
директор на Центъра за 
 иновации към Бан и института 
по електрохимия и енергийни 
системи

в Англия, Германия, 
САЩ. В България има 
пари - не в държавата, 
а в страната. 

Трябва да се подобри 
начинът за установя-
ване на връзки между 
бизнеса и науката.  
Ние имаме програма  
за сключване на 
договори с крупен 
български завод, чийто 
годишен оборот е око-
ло 700 млн. лв. Част от 
проектите ни участват 
на световния пазар на 
научни продукти. 

Работим с института 
на американската 
армия. Тази година 
разработваме 34 про-
екта. В Седма рамкова 
програма участваме 
с  три предложения.  
Пет проекта разработ-
ваме за  американски 
фирми, с 12 кандидат-
стваме за  финансира-
не от фонда за научни 
изследвания. Имаме  и 
един проект  
съвместно с Индия в 
областта на нанотехно-
логиите.

1АМК “Задвижва-
ща и управляваща 
техника”, която 

е дъщерна фирма на 
германския холдинг 
“АМК и Ко”, е раз-
работила система за 
генериране на изкуст-
вено вълнение в из-
следователски басейн 
за провеждането на 
експериментални хид-
родинамични изслед-
вания. Изобретението 
е новост за световния 
пазар и е разработено 
за Института по хи-
дро- и аеродинамика 
на Българската акаде-
мия на науките.  
В резултат на внедря-
ването на тази техно-
логична разработка 
мореплавателните 
съдове може да се 
изпитват два пъти по-
бързо, в по-близки до 
реалността условия, 
което води до намаля-
ване на разходите по 
изпитателния процес 
с 65%.

2“Смартком 
- България” 
АД разработва 

фамилия комутатори 
StrongAccess за оси-
гуряване на качествен 
интернет достъп, кои-
то гарантират качест-
во на тройната услуга 
(пренос на глас, видео 
и данни).  
Фамилията комута-
тори е внедрена в 
мрежата на един от 
големите български 
интернет доставчици. 
“Смартком” разра-
ботва и технология за 
софтуерни продукти и 
библиотеки за проек-
тиране на електронни 
интегрални схеми. 
Работи в сътрудни-
чество с Техническия 
университет - София 
и Сoфийския универ-
ситет “Св. Климент 
Охридски” както по 
собствени проекти, 
така и по финансира-
ни от Европейската 
комисия.

3 “Бианор Сърви-
сиз” е българска 
софтуерна ком-

пания, която разра-
ботва iMediaShare 
технология, позволя-
ваща споделяне  
на мултимедийно 
съдържание през  
мобилни устройства.  
На практика техно-
логията съдейства  
мултимедийните 
файлове, съхранени 
на мобилния теле-
фон, да  
се гледат на до-
машния телевизор 
посредством Wi-Fi 
връзка и наличната 
домашна мултиме-
дийна система.  
iMediaShare, ори-
гинално разработен 
за iPhone, ще бъде 
скоро достъпен и 
за Андроид. Техно-
логията е новост за 
световния пазар.  
Тя се реализира 
основно на чуждия 
пазар.

финансовите си отчети. 
Причината - по-трудоемко 
е и не носи никакви данъч-
ни облекчения. Повечето 
от иновациите, които на-
шият бизнес разработва, 
се реализират в икономи-
ките на САЩ и Китай.

институтите
Положението е подобно и 
с проектите на научните 

институти в държавния 
и частния сектор. Тех-
нологиите, които създа-
ват, остават “невидими” 
за българската публика, 
защото се продават в чуж-
бина - основно в САЩ, 
Китай, Германия. Доба-
вената стойност от тях, 
която остава в нашата 
икономика, е в нищожни 
размери. И пак опираме 

до политиката. 
Пример, подкрепящ то-

ва твърдение, е случаят с 
един от поддоставчиците 
на “Икея”. Те са българска 
фирма, която си спечелила 
това право, като разработи-
ла ново поколение столове. 
С помощта на професор от 
Техническия университет 
в София те създали стол с 
огънати крака. 

Три примера от бизнеса
Проекти

зори. В Българската 
академия на науките 
годишно се правят 
около 2600 иноваци-
онни разработки с раз-
лични нива на зрялост 
- от малки лаборатор-
ни опити до крупни 
заводски технологии. 
От тях 1 или 2% стигат 
до пазара. Същото е и 
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Новият състав 
на КФН ще бъде 
предложен на 
парламента до края на 
седмицата

Новият председател на Ко-
мисията за финансов над-
зор Стоян Мавродиев, който 
беше избран от Народното 
събрание на 16 юни, няма 
да предложи никого от се-
гашните зам.-председатели 
или членове на КФН за пре-
избиране. Това обяви самият 
Мавродиев преди началото 
на конференцията “Пови-
шаване на инвестиционната 
култура на потребителите на 
финансови услуги в Бълга-
рия”. Семинарът беше орга-
низиран от КФН, като в него 
се включиха представители 
на четирите финансови ре-
гулатора от Италия.

Мавродиев подменя цялата Комисия за финансов надзор

Една голяма част от държав-
ните институции не публи-
куват информация за прове-
дените търгове за мобилни 
комуникации. Това показва 
анализ на “Индъстри Уоч”. 
Оказва се, че по-голямата 
част от администрацията не 
е регистрирала възложените 
търгове в Регистъра за об-
ществени поръчки. 

Постарому
Някои ведомства, в това 
число Министерството на 
финансите и на отбраната 
през последните пет години 
не са провеждали търгове 
за мобилни комуникации, 
а просто са продължавали 
сключения вече договор с 
някой от операторите, каза 
за в. “Пари” икономистът 
от “Индъстри Уоч” Лъчезар 
Богданов.

По думите му това е сери-

Министерствата плащат много 
по-скъпи мобилни разговори
Масово договорите за обществени поръчки за телекомуникации 
не се предоговарят

озно нарушение, тъй като 
целта на тези обществени 
поръчки е да има конку-
ренция и да спечели тази 
компания, която предлага 
най-ниските цени. 

Богданов беше категори-
чен, че няма смисъл да се 
подписват срочни договори, 
след като те се продължават, 
без да се предоговорят по-
добри условия.  

Без промяна
В държавните ведомства це-
ните на мобилните услуги не 
са били променяни 4 години 
на фона на динамично раз-
виващия се телекомуникаци-
онен пазар. Преди пет годи-
ни разговорите по мобилни 
телефони бяха в пъти по-ви-
соки от сегашните. Така на 
практика може да се окаже, 
че парите на данъкоплатци-
те отиват за плащането на 

мени в Закона за Комисията 
за финансов надзор, които 
бяха внесени от самия него. 
Народните представители 

Срок
Стоян Мавродиев не по-
жела да назове имената на 
заместниците и членовете, 
които ще предложи, като 
обяви, че е провел разговори 
с потенциални кандидати 
за постовете. Срокът, който 
има новият председател на 
регулатора, за да предложи 
на парламента състава на 
КФН, е две седмици, което 
означава, че днес е послед-
ният ден. Мавродиев каза, 
че до края на седмицата ще 
стане ясен новият състав на 
небанковата надзорна ин-
ституция, като добави, че 
не е коректно да се споме-
нават имена заради самите 
личности, с които е водил 
преговори.

Икономистът от ГЕРБ бе-
ше избран за председател 
на КФН след приетите на 
26 май на второ четене про-

намалиха състава на КФН 
от 7 на 5 души, с което фи-
нансовият регулатор вече ще 
се състои от председател и 

Семинарът
При откриването на конфе-
ренцията за повишаване на 
инвестиционната култура 
на българите Стоян Мавро-
диев заяви, че качеството 
на знанията е важно, за 
да се познават различни-
те финансови продукти. 
“Това помага на хората 
да са добри потребители 
и да не стават жертва на 
финансови измами”, каза 
Мавродиев. По думите му 
непознаването на финан-
совите продукти може да е 
опасно и да заплаши сред-
ствата на домакинствата. 
Новият шеф на небанковия 
надзор се ангажира да се 
работи по подобряване на 
нормативната уредба с цел 
по-голяма защита на по-
требителите на финансови 
услуги.

Атанас Христов

Новият председател на КФН Стоян Мавродиев не 
пожела да назове имената на заместниците и члено-
вете, които ще предложи

▶

снимка марина ангелова

по-скъпи мобилни услуги, 
уточни Богданов. 

За последните 5 години 
официално са били проведе-
ни 50 обществени поръчки 
за мобилни комуникации за 
над 16 млн. лв. Анализът на 
“Индъстри Уоч” показва, че 
голяма част от държавните 
институции през последните 
години не са възлагали търго-
ве, а просто са продължавали 
старите договори, без да пра-
вят нова обществена поръч-
ка. Традиционно търговете са 
за срок от 1 до 3 години.

Топ 3
От анализа на “Индъстри 
Уоч” става ясно, че в Регис-
търа за обществените поръч-
ки за последните 5 години 
са публикувани проведени 
търгове от администрацията 
на Министерския съвет и 
10 министерства. От 6 ве-

домства няма информация 
дали са провеждали търго-
ве. Трудно е да се направи 
пълен списък на търговете 
за мобилни услуги, тъй като 
част от държавната адми-
нистрация не провеждат са-
мостоятелни процедури. От 
“Индъстри Уоч” посочват, 
че по-големите възможни 
възложители са органите 
на съда и прокуратурата, 
приходните агенции (НАП 
и митници) и НСИ. 

За разлика от България 
законодателството на ЕС 
изключва възможността да 
се предоговарят изтекли 
договори за телекомуника-
ционни услуги, без да се 
провеждат търгове. Целта 
е чрез конкуренция между 
различните оферти държава-
та да получи най-изгодните 
условия.

Биляна вачева

Обявена прОцедура

Министерства 

1. Администрация на Министерския съвет

2. Министерство на труда и социалната политика

3. Министерство на здравеопазването

4. Министерство на околната среда и водите

5. МТИТС

6. Министерство на правосъдието

7. МВнР

8.Министерство на образованието, младежта и науката (старо МОН)

9 . Министерство на икономиката, енергетиката и туризма

10. МДААР (закрито)

11.Министерство на физическото възпитание и спорта (старо ДАМС)

 

други  

1.Българска народна банка

без прОцедура

Министерства

1. Министерство на финансите

2. Министерство на вътрешните работи

3. Министерство на отбраната

4. МРРБ

5. Министерство на земеделието и храните

6. Министерство на културата

7. Министър по управление на средствата от Европейския съюз

8. Министър без портфейл

агенции

 1. Държавна агенция за информационни технологии и съобщения

2. Държавна агенция “Държавен резерв и военновременни запаси”

3. Агенция по геодезия, картография и кадастър

4. Държавен фонд “Земеделие”

5. Държавна агенция за бежанците при МС

6. Комисия за регулиране на съобщенията

7. Държавна комисия по сигурността на информацията

8. Комисия за финансов надзор

9. Национален осигурителен институт

10. Висш съдебен съвет

 

други структури

- Органи на съда

- Органи на прокуратурата

- НАП

- Агенция Митници

- НСИ

- Други държавни агенции и комисии

▶ Държавни органи, които (не) са 
обявили търгове за обществени поръчки 
2005-2010

източник: роП

трима ресорни заместник-
председатели. Петият член 
на регулатора ще е без порт-
фейл. Тримата зам.-пред-
седатели ще отговарят за 
надзора на инвестиционната 
дейност, застрахователен и 
осигурителен надзор.

С промените в нормативна-
та уредба се въведе и прави-
лото за ротация. Членовете и 
председателят на КФН ще са 
с 6-годишен мандат, но пър-
вият заместник-председа-
тел, ръководещ управление 
“Надзор на инвестиционната 
дейност”, ще има 5-годишен 
мандат, обясни след приети-
те изменения Мавродиев. 
Последователите му вече ще 
имат 6-годишен мандат. От 
своя страна първият член без 
портфейл ще е с 3-годишен 
мандат, а следващите избра-
ни ще работят по 6 години 
в КФН.

Цените на мобилните разговори в държавните ведомства са същите като отпреди четири години▶
снимка емилия костадинова
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Земеделски производители ще  
получават по-лесно кредити
Възможността  
e за селските  
стопани, които по-
лучават субсидия за 
площ

Земеделските производите-
ли, които са кандидатствали 
за субсидии за площ през 
2010 г., ще могат да получа-
ват кредити по-лесно. Това 
стана възможно след под-
писването на меморандум 
за разбирателство между 
Държавен фонд „Земеде-
лие” и 20 търговски банки.

Бързи пари
През тази година 120 
хил. стопани са кандидат-
ствали по Системата за 
единно плащане на площ 

и Схемата за национал-
ни доплащания, което е с 
26% повече от миналата 
година. За кампанията са 
предвидени 1 млрд. лв., 
от които 700 млн. лв. са от 
Европейския съюз, а 300 
млн. лв. са от национал-
ния бюджет. Субсидията 
на декар е в размер 28 лв. 
По европейския регламент 
обаче изплащането може 
да започне от декември и 
ще продължи до 30 юни 
2011 г. 

След меморандума земе-
делските производители 
ще могат да разполагат с 
пари по-рано, например за 
сеитбата през есента. Из-
годата е за всички страни, 
коментира председателят 
на Асоциацията на банките 

СДС и БСП обявиха закона за 
земеделските земи за лобистки
СДС ще сезира Кон-
ституционния съд, 
ако промените бъдат 
приети

СДС ще сезира Конституци-
онния съд, ако парламентът 
приеме промените в Закона 
за опазване на земеделски-
те земи и Закона за соб-
ствеността и ползването на 
земеделските земи. Двата 
документа бяха приети на 
първо четене и според вно-
сителите от ГЕРБ чрез тях 
ще бъде извършена т. нар. 
комасация, или уедряване 
на земеделските земи. 

Перспектива  
за арендаторите
Основният спорен момент 
е, че собствениците на ни-
ви, които искат да продадат 
земята си, ще бъдат задъл-
жени да я предлагат първо 
на арендатора, който трябва 

да е сключил с тях договор 
най-малко за четири годи-
ни. Според председателя на 
комисията по земеделие в 
парламента Десислава Тан-
чева така фермерите ще имат 
сигурност за дълготрайно 
ползване на масивите, които 
обработват, и ще могат да 
планират  бизнеса и инвести-
циите си в перспектива.

Лобизъм и комунизъм 
„Това е връщане на кому-
низма и е насочено срещу 
частната собственост”, ко-
ментира председателят на 
СДС Мартин Димитров. 
Според депутата Михаил 
Михайлов поправката е 
нарушение на конститу-
цията, защото нарушава 
правата на гражданите и 
частната собственост. Така 
ще се даде възможност на 
наемателите да определят 
цените, по които ще купят 
земята от собственика й. От 

Асен Ягодин. За земедел-
ците, които бързо полу-
чават пари, и за банките, 
които кредитират.

Как става
До две седмици областните 
дирекции на фонда ще за-
почнат да издават удостове-
рения на производителите, 
които са кандидатствали за 
субсидия. С тях те могат да 
кандидатстват и за кредит. 
Размерът му ще бъде 90% от 
размера на парите, които ще 
получат по схемите за пла-
щане. Т.е. ако един фермер 
има 100 дка земя, за които 
ще получи 2800 лв., може да 
тегли заем в размер на 2520 
лв. Субсидията служи като 
залог за банката.

Филипа Радионова 

сряда 30 юни 2010  pari.bg

СДС ще внесат предложе-
ние текстът да отпадне. Все 
едно да имате апартамент, 
законът да ви задължи да го 
продадете на наемателя на 
цена, която той ще опреде-
ли, коментира Михайлов. 

Списък на частните 
интереси
БСП съобщи, че следваща-
та седмица ще представи 
списък със законите, които 
обслужват частни интере-
си. Сред тях е и Законът 
за собствеността и полз-
ването на земеделските зе-
ми. Според лидера Сергей 
Станишев с него се създава 
монопол и поправката ще 
облагодетелства големите 
арендатори за сметка на 
малките собственици. Той 
също е на мнение, че се 
нарушава основен принцип 
на конституцията - правото 
на собственост.

Филипа Радионова

 изпълнителният директор на фонд „Земеделие” Калина илиева и зам.-председа-
телят на УС на Асоциацията на банките в България Асен Ягодин      снимка БоБи Тошев

▶

Алианц Банк

�� банки ще отпускат кредити за земеделските производители

БАКБ

Банка ДСК

Банка Пиреос

Българска банка за развитие

Интернешънъл Асет Банк

МКБ Юнионбанк

ОББ

Общинска банка

ПроКредит Банк

Райфайзенбанк

СИБАНК

Сосиете Женерал Експресбанк

Инвестбанк

Токуда Банк

Търговска банка Д

УниКредит Булбанк

ЦКБ

ЧПБ ТексимЮробанк И Еф Джи България
ионбанк

Б

а баннкака

ит Банкк

енбанк

АНК

СоСосис ете Женерал

ИнИ вестб

ТоТокуда Б

ТъТъргргово ска б

УнУниКредит Б

ЦКБ

ОбО щинс

ПрПроКре

РаРайфй ай

СИБ

АлАлиаианцнц Б Бананкк

БАБАКБКБ

БаБанкнка а ДСДСКК

БаБанкнкаа ПиПиререосос

Българска а бабанкнка а заза р разви

Интернешшънънълъл Асет Ба

Юробанк И ЕфЕф Д Джиж  България

итие

анк Графика:
Гриша Струнджев

 С промените собствениците, които искат да си 
продадат нивите, ще бъдат задължени да ги предла-
гат първо на арендаторите       снимка емилия косТадинова

▶

Мартин Димитров,
 председател на сдс

Това е 
връщане 

на комунизма и е 
насочено срещу 
частната собстве-
ност 
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Господин трайков, в по-
неделник, докато убежда-
вахте в „Шератон” едни 
компании да инвестират 
в България, други заявиха 
„унищожават българска-
та промишленост” заради 
новите цени на природния 
газ.  

- Никой не унищожава 
българската индустрия с ня-
какво волево действие. Въ-
просът е, че имаме крайно 
неблагоприятна ситуация с 
такъв договор и такава фор-
мула на ценообразуване, 
които дават възможност за 
шоково увеличение на це-
ната на природния газ. Но 
не ние я направили такава 
и искаме да променим това 
положение. Чрез субсидии 
обаче не може да се реаги-
ра. Трябва да има отворен 
пазар и на всички ни е ясно, 
че за това става дума.

Да, но при газа няма сво-
боден пазар.

- Няма и как да има, до-
като липсва физическата 
възможност за това. Макар 
че вече говорих с компании, 
които предлагат някаква 
алтернатива. Например 
доставка на втечнен газ с 
трейлери. Аз казах, че под-
крепям такава възможност, 
чакам оферта.

От „Агрополихим” обаче 
казват: договорихме дос-
тавки на газ от „Мерло-
уз”, но „Булгартрансгаз” 
не ни разрешава.

- Няма причини да е така, 
защото имаме формално 
либерализиран пазар. И ако 
сключиш договор с достав-
чик и „Булгартрансгаз” има 
капацитет да го транспор-
тира, не би трябвало да от-
кажат. В ДКЕВР има жалби 
по този повод и чакаме да 
се произнесе.

Значи бизнесът не е прав 
да иска задържане на цени 
временно заради криза-
та?

- Това означава държа-
вата да плати разликата в 
сметката. Ще си изберем 
някои сектори, за които 
да плащаме част от смет-
ката ли? Или ще плащаме 
за всички? И откъде ще 

▶

▶

▶

▶

вземем тези пари? Това са 
въпросите, на които трябва 
да си отговорим. Ясно е, 
там, където  природният 
газ е суровина, проблемът 
е изключително остър. И 
единственият начин да се 
разреши устойчиво този 
проблем е с пазарни меха-
низми. Няма как държавата 
да си осинови едно частно 
предприятие и да го суб-
сидира.

До края на тази година 
изтича един от догово-
рите с „Газпром” и тряб-
ва да се сключи нов. това 
означава ли, че догодина 
ще има по-добри и прогно-
зируеми цени?

- Това е единият начин. 
Но най-важното е да има 
свободен пазар. Докато ня-
ма свободен пазар, винаги 
ще има упреци, че не е до-
говорено най-доброто.

Междусистемните връзки 
с Румъния и Гърция са ре-
шение в тази посока. За те-
зи връзки обаче в България 
започна да се мисли едва 
след газовата криза през 
миналата година. Преди 

това 20 години никой не се 
е замислял.

Кога обаче те ще ста-
нат факт?

- През 2012 г. Важно в този 
вариант е откъде ще идва 
газът. Той може да идва как-
то по тръбите от Турция и 
Гърция, така и от терминал 
за втечнен газ. А съвсем от-
делен вариант от междусъ-
седните връзки би бил тер-
минал за компресиран газ. 
Но там засега не можем да 
прогнозираме кога ще бъде 
готов, защото „Булгартран-
сгаз” не е постигнал още съ-
гласие с  Азербайджан. Това 
е проект, по който работим. 
Но там не се изискват слож-
ни технически решения. За 

▶

▶

разлика от втечнения газ за 
компресирания не се изис-
кват много скъпи и сложни 
терминали.

Оттук нататък това 
означава ли, че самите 
инвеститори трябва да 
бъдат много внимателни 
при избора на бизнеси, кои-
то да не ги правят толко-
ва зависими от енергийни 
цени и доставки? И сама-
та държава започва ли 
да действа целенасочено 
да приоритизира някои 
сектори?

- Ако ти използваш газа 
като суровина, би трябвало 
да имаш увереност, че це-
ната му в България няма да 
те постави в по-неизгодно 
положение от конкурентите 
ти, да знаеш, че това не е 
фактор за конкурентоспо-
собност. А това може да 
стане, когато твоята цена е 
сравнима с цената на конку-
рента ти, независимо дали 
върви нагоре или надолу. 
Въпросът е да няма гео-
графски диспропорции. И 
какво е решението за това 
- свободен пазар. Затова 

въпросът не е да се помог-
не на този или онзи в един 
изкривен пазар, а да се из-
прави самият пазар. 

Същото ли важи и за от-
раслите, които се разви-
ват на базата на евтина-
та работна ръка?

- Определено това не е 
верният път. Първо, защото 
това се променя, искаме или 
не искаме. В последните 
тринадесет години ръстът 
на заплатите е 300%. Ние 
искаме доходите да растат, 
съответно да расте и про-
изводителността. Все още 
над 40% от нашата добавена 
стойност идва от отрасли, 
които разчитат на евтина 
работна ръка или природ-

▶

▶

Докато няма свободен пазар на 
газ, винаги ще има упреци, че 
не е договорено най-доброто

ни ресурси. Държавата 
обаче трябва да дефинира 
приоритетите си и те да са 
капиталово-интензивните 
сектори и тези, които раз-
читат на иновации и нови 
технологии. Това виждане 
сподели Министерството на 
икономиката, енергетиката 
и туризма пред правител-
ството с предложение за 
стратегия.

Капиталово-интензив-
ните сектори кои са?

- Тежката промишленост, 
както и тези с висока степен 
на автоматизация.

но там няма ли много 
енергоемки производ-
ства?

- Не непременно енерго-
емки, не непременно с газ. 
Например производства, в 
които се използват маши-
ни с много висока степен 
на автоматизация. Те са 
много енергийно ефектив-
ни, обслужват се от малко 
работници. Разбира се, не 
трябва да се отказваме от 

▶

▶

традиционни сектори като 
земеделие, добивна про-
мишленост, но нашата цел 
е да видим какво още да на-
правим извън традицията.

Как ще излезем от тра-
дицията - как може да се 
стимулира появата на 
нов сектор или нови про-
дукти?

- Това са сектори, свър-
зани с нови технологии 
-  основаващи се на ин-
формационни технологии 
и автоматизация, на еко-
технологии, на медицин-
ски технологии, фармация. 
Въпросът как да стимули-
раме това предприемаче-
ство не е толкова лесен. 
Но първо, трябва да се 
каже каква е визията на 
държавата. Затова ние за-
ложихме до 2020 г. 2% от 
БВП да отиват за иновации 
и научноизследователска и 
развойна дейност в страте-
гическата рамка България 
2020, от които половината 
очакваме да дойдат от биз-
неса. За миналата година 

▶

този процент беше 0.32. 
Другата половина ще са от 
публични средства, вклю-
чително и еврофондове. 
И това вече упражнява на-
тиск върху министерствата 
при програмирането на ев-
росредствата за следващия 
период. И второ, казахме, 
че частните инвестиции в 
НИРД ще бъдат подкре-
пяни. В правилника към 
Закона за насърчаване на 
инвестициите, който ще 
влезе в сила съвсем скоро,  
сме записали между 10 и 
50% кешови субсидии за 
приоритетни проекти в та-
кива производства. Разчи-
таме и на 200-те млн. EUR 
от инициативата „Джере-
ми”, на която успяхме да 
променим фокуса от кре-
дитни линии към три фон-
да за дялово инвестиране 
точно към такива фирми 
- стартиращи, малки, раз-
виващи се иновативни 
фирми. Капиталът вече е 
внесен, започва процедура 
по избор на мениджъри на 
трите подфонда. Очакваме 

Въпросът не е да се 
помага на някого 

в изкривен пазар, а да се 
изправи пазарът

Няма как да си 
осиновим частна 
фирма и да я  
субсидираме
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Фуентес: Имате шанс за еврозоната през 2013 г.
Посланикът на Испа-
ния одобрява анти-
кризисните мерки и 
търсенето на енергий-
на независимост

България все още има шанс 
да влезе в еврозоната през 
2013 г. Тя едва ли ще може 
да напредне обаче, ако до 
2011 г. не е излязла от криза-
та. Това коментира послани-
кът на Испания в България 
Н. пр. Хорхе Фуентес по 
време на дискусия за ис-
панското председателство 
на Европейския съюз. „Не 
трябва да се бърза за присъ-
единяване към еврозоната”, 
обаче допълни той.

оценка отвън
„Ситуацията в България не 
е лоша и смятам, че посре-
щате кризата по правилен 
начин”, коментира за в. „Па-
ри” Фуентес. По думите му 
икономическите резултати 
на страната са по-добри в 
сравнение с други държави 

в рамките на ЕС - и бюджет-
ният дефицит е до 4%, и 
безработицата е под 10%, но 
в същото време има и още 
какво да се направи, за да 
се достигнат средните евро-
пейски стандарти, отбелязва 
той. По думите му в момента 
България изпълнява около 
41% от показателите на ЕС. 

Фуентес дава положи-
телна оценка и на опитите 
на България да си извоюва 
енергийна независимост. 
По думите му два от чети-
рите енергийни проекта на 
страната - АЕЦ „Белене” 
и петролопроводът „Бур-
гас - Александруполис”, са 
свързани с проблеми, които 
трябва да се решат, съот-
ветно финансов и екологи-
чен. Като цяло обаче казва, 
че „усилията на страната 
да постигне енергийна не-
зависимост са абсолютно 
нормални”.

Предаване  
на щафетата
„Като цяло Испания се 

справи добре с председател-
ството на ЕС”, коментира 
Фуентес. Според него то 
ще бъде запомнено с две 
основни неща - опитите да 
се намерят начини за излиза-
не от икономическата криза 
и коректното прилагане на 
принципите на Лисабон-
ския договор.”Испанското 
председателство успя да 
идентифицира характера на 
кризата и да мобилизира 
международните сили, така 
че да се изправят срещу нея 
предимно с намаляване на 
разходи, по-добър контрол 
на бюджетите и умереност 
в потреблението”, казва Фу-
ентес. Според него Испания 
е съдействала и за налага-
нето на новите институции 
на ЕС - президента Херман 
ван Ромпой и министъра на 
външните работи баронеса 
Катрин Аштън. Направе-
на бе и първата стъпка към 
създаването на Европейска 
енергийна общност. 

В същото време обаче той 
отчете и че по време на ис-

▶ Посланик Хорхе Фуентес                   снимка марина ангелова

към края на годината да 
започне финансирането на 
проекти.

А откъде ще дойдат те-
зи 2 млрд. EUR инвести-
ции, които очаквате тази 
година?

- Поканихме от десети-
на бранша по 5-6 от най-
големите инвеститори у 
нас и ги попитахме кои са 
основните теми, които им 
създават несигурност или 
пречат за нови инвестиции. 
След това ги попитахме 
- ако по тези теми работим 
заедно и правителството 
помогне, какви ще бъдат 
инвестициите им до края на 
годината. Отговорът беше 
около 2 млрд. EUR. Това 
ще са инвестиции основно 
в преработващата промиш-
леност, във ВЕИ, в развити-
ето на светодиодни лампи, 
компоненти за автомобили 
и др. 

А от приватизация?
- Според мен приватизаци-

ята, където е разумно, трябва 

▶

▶

да стане по възможно най-
бързия начин. За „Булгарта-
бак” е ясно. Консултантът 
работи по сделката. Пред-
варителната информация 
от инвеститорския апетит 
показва, че ситуацията не е 
толкова лоша и до края на 
годината би трябвало да има 
сделка. Смятам, че цената 
ще бъде добра, дори и при 
сегашните условия.

Разбира се, за продажбата 
на държавния дял в Е.ОН 
сега с последните решения 
на ДКЕВР за съжаление ще 
вземем по-малка цена, но 
все пак това е единственият 
начин държавата да вземе 
пари от тези 33%.

После, ред други компа-
нии - например „Монтажи”, 
което е в нашето минис-
терство. То ще бъде едно 
от първите предприятия, 
защото е сравнително голя-
мо и в добро състояние. Ще 
бъде апортирано в Държав-
ната консолидационна ком-
пания, когато вече започне 
процедурата. 

Мила Кисьова

панското председателство 
не са се състояли срещи на 
върха със САЩ и между сре-
диземноморските страни.

„Испания даде добро на-
чало на тройното предсе-
дателство на ЕС”, комен-
тира Н. пр. Марк Михил-
сен, посланик на Белгия в 
България. Държавата, която 
представлява той, поема ро-
тационното председател-
ство на съюза от началото на 
следващия месец. Съгласно 
промените в Лисабонския 

договор председателство-
то на съюза е тройно, като 
се поема за срок от шест 
месеца от конкретна дър-
жава, но тя работи в тясно 
сътрудничество с още две. 
В първата „тройка” влизат 
Испания, Белгия и Унга-
рия. „Началото на тройното 
председателство беше ус-
пешно. Ние дадохме добър 
пример за координация и 
сътрудничество”, коментира 
Н. пр. Юдит Ланг, посланик 
на Унгария в България.

300
 млн. лева очаква минис-

тър Трайчо Трайков та-
зи година от приватиза-
цията на „Булгартабак”, 
е.он, „монтажи” и още 
няколко малки компании

▶

2%
 от БвП годишно ще 

заложи държавата за 
иновации научноизсле-
дователска и развойна 
дейност

▶

снимка БоБи Тошев
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Стрес тестът на банките ще се 
обвърже с държавния дълг 

Резултатите от оце-
няването на устойчи-
востта на финансо-
вите институции ще 
бъдат обявени през 
втората половина на 
2010 г.

Стрес тестовете на банките в 
Европейския съюз трябва да 
оценяват риска за държавния 
дълг, когато се изчислява 
как ще се представят зае-
модателите в случай на не-
предвиден шок в банковата 
система. Това се твърди в 
проектодокумент на ЕС за 
новата система за устойчи-
вост на банките. 

Проектодокумен-
тът 
След две седмици в Брюксел 
финансовите министри на 
17-те европейски страни ще 
се съберат да обсъдят стрес 
тестовете. Bloomberg News 
се добра до проекта. Според 
него Комитетът на европей-

ските банкови надзорници 
(КЕБН), който провежда то-
зи тест, ще бъде помолен в 
тясно сътрудничество с Ев-
ропейската централна банка 
да го разшири и да включи 
повече банкови институции 
и повече страни. КЕБН е 
институцията, която коорди-
нира националните банкови 
регулаторни органи и дава 
препоръки относно тяхната 
политика в съответствие с 
европейските изисквания. 
Според проектодокумента 
„подходяща и обща мето-
дология трябва да бъде из-
работена колкото е възмож-
но по-бързо, за да оцени 
устойчивостта на банките, 
включително и излагането 
им на суверенен риск” (т.е. 
че правителствата може и 
да не извършат плащане по 
дълга си). 

Неясноти 
Идеята за стрес тестовете е 
добра, но повдига много въ-
проси. Не е ясно дали тесто-
вете ще включват рисковете, 

свързани с държавните дъл-
гове на Гърция, Португалия  
и други европейски страни. 
Намаляването на стойността 
на гръцките облигации, дори 
и само за теста, може да бъде 
възприето като вероятност 
за просрочване на дълга и 
допълнително да притес-
ни инвеститорите, посочва 
анализ. 

Бил Уинтърс, бивш гла-
вен изпълнителен директор 
на инвестиционната банка 
JPMorgan Chase&Co, каза, 
че основният въпрос е дали 
стрес тестът ще включва 
преструктуриране на дър-
жавния дълг. 

обещания 
Централната банка на Ис-
пания обеща да публикува 
резултатите от стрес тесто-
вете като начин да подкрепи 
доверието на инвеститорите. 
Правителството на Германия 
заяви, че няма да принужда-
ва финансовите институции 
да публикуват резултатите 
от този тест, като разчитат 

на натиска на пазарите за 
прозрачност и за постигане 
на същите резултати. 

Резултатите от стрес тес-
товете на отделните банки 
ще бъдат публикувани ед-
новременно през втората 
половина на 2010 г. със 
съгласието на самите бан-
ки, както и методологията 
и макроикономическите 
подробности и ръста на 
загубите. 

Икономистите обаче са 
твърде скептични към ка-
чеството на стрес тестове-
те, защото трябва да бъдат 
направени твърде прибър-
зано. А пазарите може да 
бъдат успокоени само ако 
работата е свършена както 
трябва. 

Миналата година стрес 
тест на 22-те най-големи 
банки в ЕС показа, че те 
може да преживеят и по-
голяма рецесия, макар и със 
загуба от почти 400 млрд. 
EUR. Имената на финан-
совите институции не бяха 
посочени. 

Русия и САЩ са лидери по 
протекционизъм

Във време на възста-
новяване на икономи-
ката трябва да пад-
нат бариерите пред 
търговията, настояват 
големите икономики
Русия и САЩ са първен-
ци по най-протекционист-

ки търговски мерки сред 
двадесетте индустриално 
най-развити страни. Това 
показва класиране на Меж-
дународната търговска кама-
ра (МТК). Индия и Аржен-
тина заемат трето и четвърто 
място, докато Китай е шести 
след Бразилия. Саудитска 
Арабия е страната с най-

малко мерки, насочени към 
защитаване на собствената 
търговия. 

Решения на Г-20
На срещата на върха в 
Канада на 27 юни ръко-
водителите на страните 
членки на Г-20 обещаха 
да се противопоставят на 

Икономическото  
доверие в еврозоната 
се подобрява
Съживяването 
на страните и 
повишеният износ 
дават положителни 
резултати 

Доверието в икономиката на 
Европа неочаквано нарасна 
през юни заради отчетения 
световен растеж. 

Показания 
Индексът, който отчита 
очакванията на потреби-
телите и бизнеса в 16-те 
страни с единната валута, 
се е увеличил от 98.4 пункта 
през май на 98.7 през юни, 
обяви Европейската коми-
сия вчера. Икономистите 
от Bloomberg очакваха спад 
до 98.1 пункта. Данните 
са резултат от проучване 
сред 130 000 мениджъри и  
40 000 потребители, про-
ведено през първите две 
седмици на месеца. 

Измерителят на доверие-
то между потребителите се 
качи от минус 18 през май 
до минус 17 през юни. Прог-
нозите за индустрията се за-
държаха на минус 6 пункта, 
докато доверието в строи-
телния бранш се смъкна от 
минус 30 на минус 28.

в отделните  
страни
В Европа индексът на ин-
дустриалното доверие в 
Гърция се качи от минус 26 
на минус 25 пункта, показ-
ват данните от вчера. Пока-
зателят за Португалия оста-
ва без промяна на минус 13, 
на Испания се увеличава от 
минус 15 през май на минус 
12. Индексът на индустри-
алното доверие в Германия, 
най-голямата европейска 
икономика, нараства от ми-
нус 2 на минус 1. 

Измерителят на доверието 
на производителите за по-
ръчките за износ е намалял 
от минус 29 през миналия 
месец на минус 25 през то-
зи. Индексът на очакваната 
безработица също е намалял 
с един пункт до минус 9.

Износът от страните в ев-
розоната наистина тръгна 
нагоре и помогна на ико-
номиката да се закрепи, но 
безработицата през април 
стигна най-високото си 
равнище от 12 години на-
сам. През юни услугите и 
индустрията забавиха ход 
за втори пореден месец, а 
доверието на инвеститорите 
в Германия падна най-много 
от октомври 2008 г. 

Нарасналата 
безработица и спадът 
в потреблението 
говорят за забавяне 
на икономическия 
растеж
Икономическото възстано-
вяване на Япония, втората 
по големина икономика в 
света, забави ход през май. 
За това говорят спадът на 
потреблението, увеличени-
ят ръст на безработицата и 
намаленото индустриално 
производство. 

Потребление 
Разходите на домакинствата 
през май са се свили с 0.7% 
спрямо същия месец година 
по-рано. Потребителите хар-
чат по-малко заради спиране-
то на мерките за стимулиране 
от страна на правителството. 
Домакинствата разчитаха 
на държавните програми за 
подпомагане на покупки на 
коли и електроуреди, но те не 
успяха да предпазят страната 
от дефлация. Средният месе-

чен доход на домакинство е 
намалял на годишна база с 
2.4% до 4714 USD. 

икономика 
Безработицата стигна 5.2% 
през май от 5.1% през ап-
рил, отчитайки нарастване 
за трети пореден месец и 
достигайки най-високо ни-
во от декември, съобщава 
статистическата служба в 
Токио. Индустриалното про-
изводство е намаляло с 0.1% 
спрямо април, което е спад 
за първи път от три месеца. 
Износът е намалял с 1.7%. 
Износът, и то най-вече към 
Азия, е локомотивът, кой-
то движи икономиката на 
страната. Макар и висок, 
той намалява всеки месец от 
януари насам. 

Бизнесът планира да уве-
личи производството с 0.4% 
през юни и 1% през юли, 
сочи статистика на минис-
терството на търговията. 

Данните са предупреж-
дение към управляващите, 
че е твърде рано да затягат 
фискалната политика.

Производството  
в Япония намаля

▶ За Бил Уинтърс, бивш 
главен изпълнителен 
директор на инвестици-
онната банка JPMorgan 
Chase&Co, тестът ще 
бъде възприет сериозно, 
ако включва преструк-
туриране на държавния 
дълг                        
снимка BloomBerg

▶ Еврозоната отчита покачване на доверието както 
от страна на бизнеса, така и от потребителите

                     снимка Емилия костадинова

▶ Председателят на МТК виктор Фунг предупреждава за опасността от воденето 
на политика на протекционизъм                                                                                  снимка BloomBerg

протекционизма и отново 
потвърдиха решението си 
да не издигат бариери пред 
инвестициите и търгови-
ята. Въпреки това обаче 
държавите предприемат 
стъпки за предпазване на 
индустриите си от между-
народната конкуренция. 

Коментар 
„Изводите от този доклад 
трябва да послужат като 
напомняне за опасността 
от протекционизма”, заяви 
председателят на камарата 
Виктор Фунг. „Във време 
на икономическо възстано-
вяване като сега светът се 
нуждае от по-малко бариери 
пред търговията.”

Анализът на МТК се ос-
новава на данни от Global 
Trade Alert, осигурени от 
Центъра за икономическо 
изследване в Лондон, който 
се бори да премахне дис-
криминационните мерки 
на правителствата срещу 
търговските партньори. 

74.6
 млрд. USD трябвало да 

добавят към капитала 
си общо 10 банки в саЩ 
след провеждането на 
стрес теста през 2009 г. 

▶
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“Холдинг Пътища” с най-ниска 
оферта за Лот 4 от “Тракия”
Сдружение “Тракия IV”, 
в които участват няколко 
компании на Васил Бож-
ков, предложи най-ниската 
цена за строителството на 
Лот 4 от автомагистрала 
“Тракия”. Консорциумът 
твърди, че може да построи 
отсечката между Ямбол и 
Карнобат за 174 705 600 
лв. без ДДС. В обедине-
нието влизат девет българ-
ски фирми, сред който са: 
“Холдинг Пътища”, “Мост-
строй”, “Пътинженеринг” и 
“Галчевинженеринг”. 

Общата дължина на по-
следния участък от ма-
гистралата е 47.7 км. Така 
на практика сдружението 
“Тракия IV” предлага да 
изгради магистралата за 
3.66 млн. лв. на киломе-
тър. Предвиденото време за 
строителството е 28 месеца, 
а първата копка трябва да 
бъде направена в началото 
на септември. 

Другите 
предложения
На второ място се класира 
сдружение “Балканстрой 
- Гранит” с оферта от 198 
380 000 лв. Консорциум 
“Български автомагистрали 
- Кабиле” оферира цена 

от 204 млн. лв. Гръцка-
та “Актор”, която спечели 
строителството на Лот 3 
от аутобана, се нареди на 
четвърто място с оферта 
от близо 239 млн. лв. След 
нея е австрийската “Алпине 
бау” с предложение от 252 
295 649.09 лв. Най-висока 
цена за строителството на 
Лот 4 беше предложена от 
другата австрийска фирма 
“Щрабаг”. Нейната оферта 
е над 283 млн. лв.

Предложенията на фир-
мите са в рамките на въз-
можното 30% отклонение, 
каза Росен Плевнелиев, ми-
нистър на регионалното 
развитие и благоустрой-
ството (МРРБ). По думите 
му офертите на участници-
те влизат в рамките на бю-
джета, който МРРБ пред-
вижда за строителството 
на участъка.

Отстранени
Ценовите предложения 
на 7 участници не бяха 
отворени от комисията. 
Сред отстранените фирми 
е обединение “Автомаги-
страли Трейс”, което строи 
Лот 2 от магистралата. На 
още пет консорциума и 
една фирма участието беше 

прекратено. Това са обе-
диненията “Терна-Сиенит 
- Лот 4” , “Приморие - Ев-
роасфалт”, “Конструкци-
онес Рубау - Пътстрой”, 
“АБСКИ - Тракия Лот 4” и 
“БТП - Агромакс”.  Компа-
ния “АЗВИРТ” също остава 
извън класирането. До 5 ра-
ботни дни комисията тряб-
ва да изготви предложение 
за изпълнител. След това 
то подлежи на съгласуване 
с Управляващия орган на 
проекта - министерството 
на транспорта.

Предстоящо
До края на следващата седми-
цата предстои да бъде подпи-
сан договорът за строител-
ството на Лот 3 от “Тракия”. 
През тази седмица трябва да 
бъде готово разрешението 
за строителство на участъ-
ка. Както и изпълнителят 
на консултантската услуга. 
Това са последните необхо-
дими елементи, за да може 
да се подпише договорът 
за изграждане, обясни още 
Плевнелиев. Днес в Аген-
ция “Пътна инфраструктура” 
предстои отваряне на цено-
вите предложения за надзор 
на строителството на Лот 4.

Николета Цветкова
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SAP отчита съживяване на пазара на бизнес софтуер

Комисията отстрани от участие 
строителя на Лот 2 “Трейс”

Европейското финан-
сиране може да помог-
не за възстановяване 
на продажбите

Леко съживяване на пазара 
на софтуер за автоматизи-
ране на бизнес процеси от-
чита един от най-големите 
играчи у нас SAP. “Една 
от основните причини за 
това са програмите за ев-
ропейско финансиране”, 
коментира изпълнителният 
директор на компанията за 
страната ни Петър Милен-
ков. По думите му обаче 
възобновяването на търсе-
нето е било краткотрайно и 
в момента интересът вече 
не е толкова голям. 

Продажби
На българския пазар се 

предлагат общо 31 ERP 
системи, показват данните 
на анализаторите от CBN 
България. Подобен софтуер 
използват компании от 51 
сектора на икономиката. 

Най-големите потребители 
на такъв софтуер са храни-
телната индустрия, маши-
ностроенето и химическа-
та индустрия. Системната 
интеграция обаче пострада 

Строителните процедури за изграждането магистрала “Тракия” вървят по 
предварителния план, даже някои лотове са преoи графика, подчерта министър 
Плевнелиев   Снимка боби  тошев

▶

Договаряне
Оскъпяването на 
“Люлин” ще се 
реши до дни
До края на седмицата 
оскъпяването на автома-
гистрала “Люлин” трябва 
да мине на второ четене в 
Народното събрание. Дру-
гата седмица трябва да 
има дебат в Министерския 

съвет, а след това и съгла-
суване с министерството 
на транспорта. Регионал-
ният министър Плевнели-
ев обясни, че от бюджета 
за тази година трябва да 
бъдат отпуснати 63 млн. 
лв. за строителството на 
аутобана. А останалите 21 
млн. лв. от допълнително 
договорените 84 млн. лв. се 
предвижда да бъдат осигу-
рени от държавните пари 

през 2011 г. При проверка 
на място е установено, че 
строителните дейности за 
завършени на 62%, заяви 
още Плевнелиев. Крайните 
срокове, в които трябва да 
бъде завършена магистра-
лата, не се променят. Ако 
те не бъдат спазени, неус-
тойките, които правител-
ството трябва да плати по 
неизпълнение на програма 
ИСПА, са 14 млн. EUR.

Кризата е добро време за инвестиция в системи 
за управление на бизнеса, смята Петър миленков, 
изпълнителен директор на SAP  Снимка емилия коСтадинова

▶

значително от икономиче-
ската криза и замразяването 
на разходите на бизнеса, ко-
ето намали инвестициите в 
подобни решения и у нас. 

“Тежката икономическа 
ситуация обаче има и по-
ложителен ефект за пазара 
на решения за управление 
на бизнес процесите”, смя-
та Миленков. Според него 
се наблюдава все по-голям 
интерес и на малки и средни 
компании към продуктите 
на компанията му. “При-
чината за това е оптимиза-
цията, която предоставят 
подобни решения”, смята 
той. Според него освен биз-
нес процесите тези този тип 
решения управляват и връз-
ките с клиенти, доставките 
и всички останали аспекти 
на бизнеса. “Което от своя 
страна увеличава конкурен-

тоспособността на компани-
ите и има дава предимство 
по време на криза”, добавя 
той. Затова и част от българ-
ските компании проявяват 
интерес към инвестиране в 
подобни системи.

Стимул
По думите на Миленков 
пазарният дял на SAP у 
нас е 35%. “Имаме около 
200 клиента в България, от 
които 67 са чисто българ-
ски компании”, казва той. 
От тях 24 нови клиента са 
от сегмента на малкия и 
средния бизнес, показват 
данните на компанията. 

Един от основните сти-
мули за развитието на па-
зара на подобни решения 
са европейските програми, 
които помагат за увелича-
ване на конкурентоспосо-

бността на предприятията. 
И интересът на малкия и 
средния бизнес към такива 
решения. Това е голяма-
та разлика на пазара на 
софтуер за автоматизиране 
на бизнес процесите сега 
и преди няколко години. 
Вече и малките компании 
осъзнават, че имат нужда от 
такива решения, с които да 
се отличат от конкурентите 
си и да подобрят работата 
си, смята Миленков. 

Христо Ласков

35
▶ процента е пазарни-
ят дял на SAP в българия, 
показват данните на 
компанията
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Световното първенство по 
футбол се оказа единствени-
ят двигател, който е в състо-
яние да раздвижи пазара на 
бързи кредити. Небанкови-
те компании са най-силно 
представени в магазините 
за черна и бяла техника, а от 
началото на Мондиала се на-
блюдава бум на продажбата 
на телевизори. 

обеми
Към този момент по-голя-
мата част от реализирани-
те обеми на кредитиране 
са именно чрез кредити за 
техника, които се реализи-
рат в търговската мрежа. 
Веригите за техника при-
вличат клиенти с промоции 
за разсрочено плащане без 
оскъпяване, а компаниите 
за бързи кредити реализи-
рат повече кредити. “Синер-
гията между магазините и 
кредитиращите компании е 
много добра”, каза изпълни-
телният директор на “Ти Би 
Ай Кредит” Валентин Гълъ-
бов. Според изпълнителния 
директор на “УниКредит 
Консюмър Файненсинг” Пи-
ер-Ив Геган предлаганите 
безлихвени заеми връщат 
клиентите в магазините. Той 
обаче все още не определя 
тази тенденция като стабил-
на. Според Валентин Гълъ-
бов обаче няма особена раз-
лика в сравнение със същия 
период на 2009 г. Нещата са 
същите, но хората свикнаха 
с кризата, каза той.

разпределение
Около 80% от пазарния 
дял при бързите кредити се 
държи от четири компании. 
Това са “Ти Би Ай Кредит”, 
“БНП Париба Лични Фи-
нанси България”, “УниКре-
дит Консюмър Файненсинг” 
и “КредиБул”. Не може да се 
каже с точност коя компания 
какъв пазарен дял държи, 
признаха мениджърите на 
компаниите. “Причината за 
това е, че не се води об-

ща статистика, а от друга 
страна, всяка компания е 
насочена към определен тип 
кредити (целеви, кешови 
или кредитни карти)”, обяс-
ни Валентин Гълъбов. 

В края на първото тримесе-
чие на 2010 г. имаше спад от 
32% на годишна база, а обе-
мът на отпуснатите кредити 
намаля до 1.70 млрд. лв. 

Вече се наблюдава леко раз-
движване, обясниха шефове-
те на водещите компании. Те 
очакват през лятото да има 
лек ръст. “В края на годината 
обемът на отпуснатите заеми 
ще се увеличи с около 10-
15%”, прогнозира Гълъбов. 

Цената на 
финансирането
Кризата и високият про-
цент необслужвани кредити 
не изплашиха небанковите 
финансиращи дружества и 
те запазиха лихвените ни-
ва въпреки очакванията, че 
услугите им ще се оскъпят. 
“Логиката на компаниите 
за бързи кредити е, че ня-
ма смисъл да се увелича-
ват маржовете, защото те 
са доста големи”, твърди 
Гълъбов. Според Луик льо 
Пишу, изпълнителен дирек-
тор на “БНП Париба Лични 
Финанси България”, пазарът 
е намерил своя баланс и се-
гашните нива са в резултат 
на конкуренцията.  

Тези лоши, 
лоши кредити
През първото тримесечие на 
годината необслужваните 
заеми в портфейлите на ком-
паниите за бързи кредити 
стигнаха до 14.7%. Спрямо 
същия период на миналата 
година това е увеличение 
с 5.2%, а спрямо “златния” 
период на бързите кредити 
- 2007-2008 г.,  увеличението 
е 8%. Въпреки това мени-
джърите на кредитиращите 
дружества не са притеснени. 
По думите на Геган голе-
мите дружества са успели 

да подобрят резултатите си 
по отношение на необслуж-
ваните заеми. “В периоди, 
когато кредитното портфо-
лио на компаниите не се 
увеличава, е логично коефи-
циентът на лошите кредити 
да нарасне”, каза Луик льо 
Пишу. Валентин Гълъбов 
пък обясни, че кредитите, 
които са отпуснати в пери-
од на криза, са по-сигурни 
и компаниите не очакват 
нови сериозни ръстове при 
необслужваните заеми. 

печалбата
Никоя от компаниите не 
посочи каква печалба е ре-
ализирала от началото на 
годината. Официална ста-
тистика за това не се води, 
но мениджърите на воде-
щите кредитиращи друже-
ства признаха, че печалбите 
са намалели. Това обаче е 
нормално в периоди, когато 
обемите на финансиране на-
маляват, а необслужваните 
кредити в портфейлите се 
увеличават. “Тези, които са 
по-консервативни, отделят 
повече средства за провизии 
и респективно печалбата им 
се свива”, обясни Гълъбов. 

Финансирането
В много от прогнозите за 
банковото финансиране се 
посочва, че трезорите ще 
имат трудности около наба-
вяне на външно финансира-
не. Небанковите дружества 
обаче нямат проблеми в тази 
посока, а причината е, че 
имат достатъчно пари. Те 
се финансират с дългосроч-
ни кредитни линии, които 
отпускат за по-кратки сро-
кове на по-високи лихви. 
“Свитото търсене не е на-
ложило да прибягваме към 
ново финансиране и заради 
това не може да кажем дали 
ще имаме трудности”, каза 
председателят на Българска-
та асоциация за потребител-
ски кредит. 

радослава Димитрова

Кредитиращите дружества отчитат лек ръст в обема на отпуснатите заеми през второто тримесечие

Световното първенство по футбол 
раздвижи пазара на бързи кредити

Очакваме спадът в печалбите да намалее
Пазарът на бързи потре-
бителски кредити е все 
още под въздействието 
на кризата. През първото 
тримесечие на 2010 г. има-
ше намаляване на потреб-
лението в сравнение със 
същия период на 2009 г. 
Сравнявайки първите три 
месеца на 2009 и на 2010 
г., НСИ отчете понижение 
в търговията на дребно с 
12%. При търговията с до-
машна техника, обзавеж-
дане и други стоки за бита 
спадът е със 17%. При 
компютрите и комуника-
ционната техника е 22%. 
През второто тримесечие 

През второто 
тримесечие 
на 2010 г. 

наблюдаваме леко 
повишаване на по-
треблението

Луик льо пишу, 
изпълнителен директор на “БНП 
Париба Лични Финанси България”

на 2010 г. наблюдаваме ле-
ко повишаване на потреб-
лението на месечна база, 
но все още е твърде рано 
да се говори за тенденция. 
Очакваме то да продължи 
и през третото тримесе-
чие.   

Предходната година бе-
ше година на значително 
понижаване на печалбите 
на компаниите за потре-
бителски кредити. Ос-
новната причина за това е 
повишеният риск. За 2010 
г. очакваме подобряване 
на ситуацията. 
При нас делът на кредити-

Безлихвените заеми привличат клиенти
Пазарът все още е 
доста неустойчив в 
сравнение с 2009 г. 
Докато през първото 
тримесечие на 2010 г. 
продажбите на кредити 
бяха с около 20% по-
ниски от тези за същия 
период на 2009 г., от 
пролетта се наблюдава 
раздвижване на пазара. 
Мондиал 2010 опреде-
лено оказва положите-
лен ефект, особено в 
сферата на ТВ продаж-
бите.

През 2009 г. финан-
сови резултати на 

Ръстът в по-
требителско-
то кредитира-

не ще бъде непо-
стоянен до края на 
годината

пиер-ив Геган, 
изпълнителен директор на “Уни-
Кредит Консюмър Файненсинг”

Мнения

те в просрочие е по-висок 
от средния за пазара, тъй 
като отпусканите от нас 
заеми са без обезпечение. 
В периоди, когато кредит-
ното портфолио на компа-
ниите не се увеличава, е 
логично коефициентът на 
лошите кредити да нарас-
не, тъй като кредитният 
риск се появява с период 
на закъснение във времето 
след предоставянето на 
кредита. Допълнително 
този коефициент зависи 
много и от политиката на 
компаниите относно про-
дажбата на лоши кредити 
и тяхното отписване. 

продажбата на телевизори носи основните приходи както за магазините за черна и бяла техника, така и за компаниите за бързи кредити
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Кредитиращите дружества отчитат лек ръст в обема на отпуснатите заеми през второто тримесечие

Световното първенство по футбол 
раздвижи пазара на бързи кредити Очаквам 15% ръст 

до края на годината

Интервю Валентин Гълъбов, председател на Българската асоциация за 
потребителски кредит

Годишният процент 
на разход по тези 
кредити е около 30

Господин Гълъбов, как 
се развиват т.нар. бързи 
кредити за първото 
шестмесечие? каква е 
разликата спрямо същия 
период на миналата 
година?

- Разликата е, че свик-
нахме с кризата. Нищо 
различно не се е случило 
в България. Повечето ико-
номически сектори са в 
очакване нещо да се случи, 
напрежението нараства... В 
момента няма информация 
безработицата да се увели-
чава, което е много важно 
за кредитирането.

Апетитът към потреби-
телски кредити е констант-
на величина в последната 
година. Търсенето на по-
требителски кредити се за-
пазва на едни и същи нива. 
Основните играчи имат ба-
лансирано сегментиране на 
пазара. Той е разпределен 
не поравно, но все пак...

какъв е обемът на 
кредитите, които са 
отпуснати от началото 
на годината, и каква е 
разликата с миналата 
година?

- Зависи какво е финан-
сирането - има целево фи-
нансиране, кешови заеми 
и кредитни карти. Трудно е 
да се сравни, защото всяка 
от небанковите институ-
ции е сегментирана в един 
продукт и по-малко в друг. 
Някои компании се насоч-
ват към целеви кредити 
и кредитни карти. Други 
дружества са специализи-
рани във финансирането 
на крайно нуждаещи се. 
Трудно е да се определи кой 
какъв пазарен дял има. 

Миналата година се ре-
ализираха подобни нива, 
разминаване има в различ-
ните месеци. Общият обем 
обаче е в почти същия раз-
мер.

как се променя печалба-
та на дружествата?

- Печалбата е функция 
от провизиите, които се 
заделят. Тези, които са по-
консервативни, отделят по-
вече средства за провизии и 
респективно печалбата им 
намалява. Печалбите са по-
ниски, защото обемите на 

▶

▶

▶

в криза, и извън криза. Ни-
вата на лихвите се запазиха 
същите. Логиката на небан-
ковите дружества, които 
членуват в Асоциацията за 
потребителски кредити, се 
водят от една и съща логи-
ка - няма смисъл да се уве-
личават маржовете, защото 
те са доста големи. Нивата 
им са такива, защото са с 
голяма доза риск. 

какви са средните 
лихвени нива, на които 
отпускат кредити не-
банковите дружества?

- Годишният процент на 
разход е около 30. Това 
двуцифрено число, което 
на пръв поглед стряска, 
се компенсира от синер-
гията, която се създава от 
финансовите институции 
и търговските вериги. При 
правене на промоции ве-
ригите се лишават от част 
от печалбата, финансовите 
компании също и се полу-
чават промоции с малка 
лихва или с нулева лихва. 

Лятото е по-активен 
сезон, наблюдавате ли ве-
че някакво раздвижване?

- Да, в момента телеви-
зорите се продават на про-
моции. Обикновено хората 
вземат пари за ремонти, 
но те няма да се отпускат 

▶

▶

сега. Ръстът би могъл да 
дойде есента, ако икономи-
ката тръгне нагоре и хората 
се успокоят. Очаквам през 
2010 г. да има 10-15% ръст 
на отпуснатите заеми. 

 към първото триме-
сечие общият дял на 
необслужваните заеми 
за всички дружества 
беше 14.7%, променил ли 
се е той през второто 
тримесечие, което вече 
преминава?

- Кредитите, отпуснати 
по време на криза, са много 
по-сигурни, защото хората 
са по-разумни и не взимат 
заеми за всичко.

очаквате ли след криза-
та хората да се върнат 
към неразумното си 
поведение?

- Ще се върнат, но няма да 
е скоро. Иначе - всяко нещо 
се забравя. 

кризата затрудни 
ли финансирането на 
небанковите финансови 
дружества?

- Не знам дали се е за-
труднило, защото имаме 
достатъчно пари. Свитото 
търсене не е наложило да 
прибягваме към ново фи-
нансиране. 

радослава Димитрова

▶

▶

▶

кредитиране са по-ниски. 
Спадът в обемите за 2009 
спрямо 2008 г. беше около 
50%. Тази година е горе-до-
лу същият. Ще има ръст на 
обемите около 10-15%, ако 
икономиката се раздвижи. 
Ако се появи очакване за 
излизане от кризата, хората 
ще се насочат към креди-
тите. 

засега обаче прогнози-
те се разминават с реал-
но случващото се...

- Това е така, защото в 
България не се оправдават 
очакванията за усвояване 
на европейски пари и все 
още не са тръгнали инфра-
структурните проекти. Това 
са основните причини. 

промениха ли се лихви-
те?

- Бързите заеми са ри-
скови във всяко време - и 

▶

▶
Безлихвените заеми привличат клиенти

дружествата за потре-
бителско кредитиране 
бяха сериозно засег-
нати от нарастващия 
риск. Много клиенти 
изпитват затруднения 
да обслужват задълже-
нията си. 

Лихвените проценти 
са повече или по-малко 
стабилни, а предлага-
ните безлихвени сто-
кови кредити връщат 
отново клиентите в 
магазините. Въпреки 
това, не мога да опре-
деля тази тенденция 
като стабилна, тъй като 

рискът на българския 
пазар все още създава 
затруднения.

Ръстът в потребител-
ското кредитиране ще 
бъде непостоянен до 
края на годината и няма 
да се изненадам, ако 
наблюдаваме неблаго-
приятна тенденция в 
продажбите през лятото.
Все още съм предпаз-
лив в прогнозите си за 
продажбите, тъй като се 
наблюдава много голяма 
несигурност по отно-
шение състоянието на 
икономиката.

Кредитите, 
отпуснати 

по време на кри-
за, са много по-
сигурни, защото 
хората са по-раз-
умни и не взимат 
заеми за всичко

Снимка емилия коСтадинова

Дружества, специализирани в кредитиране
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Лоши кредити, %

Обем на кредитиране, млрд. лв.

продажбата на телевизори носи основните приходи както за магазините за черна и бяла техника, така и за компаниите за бързи кредити
Снимка марина ангелова
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Резултатите от конкурса ще са ясни до седмица
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“Титан” най-вероятно ще 
чисти 9 района в столица-
та. Чрез три консорциума 
със свързани фирми дру-
жеството участва в конкур-
са за извозване на боклука 
от 17 района.  

“Титан - АС” ЕООД 
участва пряко в консорци-
ума “Титан София-център” 
и чрез “Нелсън чистота” в 
“Титан София-изток”. Те 
са единствените участни-
ци, допуснати до отваря-
не на ценовите оферти за 
почистването на столица-
та за районите “Средец”, 
“Лозенец”, “Студентски” 
(първа зона), “Възражда-
не”, “Оборище” и част от 
“Триадица” (седма зона) 
и “Искър” , “Панчарево” и 
“Кремиковци” (трета зона). 
Така, ако не бъдат открити 
нарушения при ценооб-
разуването за различните 
дейности - събиране и из-
возване на битови отпадъ-
ци, снегопочистване и т.н., 
дружеството ще спечели, 
обясниха от столичното 
кметство след отварянето 
на ценовите предложения. 
“Резултатите от конкурса 
за почистване на 20 района 
в София ще бъдат готови 
до седмица”, обясни секре-

тарят на Столичната общи-
на Ралица Стоянова.

предизвестен избор
В същата ситуация са и 
оцелелите кандидати за 
трета и четвърта зона в 
конкурса - “А.С.А. - Бъл-
гария” и консорциум “АЕС 
- Х - Батпел”. Дружеството 
кандидатства за районите 
“Изгрев”, “Слатина”, “По-
дуяне”, а консорциумът 
- за “Илинден”, “Надежда”, 
“Сердика”.  

Конкуренция
Реална надпревара ще има 
само при обособените пета 
и шеста зона в конкурса, 
в които влизат районите 
“Банкя”, “Връбница”, “Но-
ви Искър”, “Красно село” и 
“Красна поляна”. За тях в 
ценово съревнование са по 
два кандидата. За пета зо-
на това са консорциумите 
“Росал България” и “АЕС - 
Х - РТК”. За “Красно село” 
и “Красна поляна” реални 
конкуренти са обединения-
та “Щабаг Умвелт Сървиз” 
и “Евроимпекс”. 

отстранените
Останалите 6 участника от 
общо 14 са дисквалифици-

рани. Това са компанията 
“Екобулсорт”, общинската 
фирма “Чистота - Искър”, 
обединение “Еко Нелсън”, 
консорциумите “Уейст со-
люшънс”, консорциумите 
“Титан София-запад” и 
“Унитрейд чистота”. Моти-
вите за отстраняването не 
бяха обяснени. Компаниите 
разбраха от журналистите 
след отварянето на офер-
тите, че са дисквалифици-
рани, защото имената на 
допуснатите участници и 
предложените цени, както 
и за кои зони кандидат-
стват, не бяха прочетени 
ясно. 

Сага
Очакванията са, че поне 
някои от отстранените 
шест играча ще обжалват 
конкурса. Така те може да 
забият прът в колелата и 
да попречат на спечелили 
да започнат да чистят сто-
лицата от 1 септември. В 
конкурса са включени 19 
района и част от “Триади-
ца”. Другата й част, както 
и “Младост”, “Люлин”, 
“Овча купел” и “Витоша” 
се почистват от 1 май от 
“Заубермахер България”.

Красимира Янева

Новият обект се 
намира на магистрала 
“Струма” и открива 
60 работни места

Нов търговски комплекс 
- бензиностанция Shell и 
ресторант “Макдоналдс”, 
бе официално открит край 
пернишкото с. Студена в 
присъствието на преми-
ера  Бойко Борисов, ми-
нистър Росен Плевнелиев 
и посланиците на САЩ, 
Холандия и Великобри-
тания. 

Това е шестият съвместен 
обект на двете компании в 
България. С неговото от-
криване се създават 60 нови 
работни места. 

Локация
Комплексът се намира на 
новата отсечка на магис-
трала “Струма”, на 7 км от 
разклона за Перник. Той 
е стратегически за двете 
компании и ще обслужва 
денонощно натоварения 
трафик на международния 
път. За тази цел Shell Сту-
дена е оборудвана с две ви-
сокодебитни ТИР колонки, 
а ресторантът на “Макдо-
налдс” предлага McDrive 
и McCafe. 

Shell и “Макдоналдс” откриха 
шести съвместен комплекс

Сътрудничество
Партньорството между 
двете компании датира от 
1997 г., когато бе открит 
първият съвместен ком-
плекс в Пловдив. Балаш 
Ерени, директор Продажби 
на Shell за Централна и 
Източна Европа, обяви и 
началото на маркетингово-

то сътрудничество между 
двете компании. 

“Макдоналдс” ще бъде 
партньор на Shell в България 
в дългосрочната програма за 
лоялност Smart, като клиен-
тите на компанията ще имат 
възможност да трупат Smart 
точки вече и в 5 избрани 
обекта на веригата за бързо 

хранене. Заедно двете ком-
пании ще изградят и детска 
площадка в близкото село 
Студена като израз на соци-
ално отговорната политика, 
която и двете компании спо-
делят, каза и Иван Лисиков, 
управляващ директор на 
“Макдоналдс България”.

 ани Коджаиванова

Продажбите и 
печалбата на 
стъкларския завод 
намаляват

“Дружба стъкларски заво-
ди” АД е поредната пуб-
лична компания, която през 
тази година зарадва акцио-
нерите си с дивидент. Ин-
веститорите в дружеството 
решиха да си разделят 7.12 
млн. лв. от печалбата за 
2009 г., което прави 0.133 
лв. дивидент на акция. По-
следната дата за сключване 
на сделки с книжа, които 
имат право на дивидент, е 
9 юли 2010 г.

Спад
За първото тримесечие на 
тази година стъкларският 
завод отчете 18.1% спад 
на продажбите, които се 
свиха до 34.93 млн. лв. 

Това оказа натиск и върху 
общите приходи, които се 
понижиха с 18.3% до 34.94 
млн. лв. Общите разходи 
за дейността на предприя-
тието намаляха с 10.3% до 
32.5 млн. лв.

По-бавният темп на сви-
ване на разходите доведе до 
57.8% спад на печалбата. 
За първото тримесечие на 
тази година положителни-
ят финансов резултат на 
компанията е 2.4 млн. лв. 
спрямо 5.7 млн. лв. в края 
на март 2009 г.

Сделки
Последната сделка с кни-
жата на “Дружба стъклар-
ски заводи” е от 14 юни, 
когато 812 лота смениха 
собственика си на цена 3 
лв. за акция. Пазарната ка-
питализация на предприя-
тието е 160.55 млн. лв.

атанас Христов

“Дружба стъкларски 
заводи” раздаде над 
7 млн. лв. дивидент

812 
▶ лота смениха собстве-
ника си при последната 
сделка на БФБ

 Камелия Славейкова, изпълнителен директор на Shell България, и Балаш Ерени, 
директор продажби на Shell за Централна и източна Европа, подчертаха, че парт-
ньорството с “макдоналдс” е много успешно  Снимка марина ангелова

▶

2.4 
▶ млн. лв. е печалбата на 
завода за първото триме-
сечие на 2010 г.

 Секретарят на общината ралица Стоянова отвори ценовите оферти  
на допуснатите 8 кандидата   Снимка емилия коСтадинова

▶



ЕК върна на нацио-
налните регулатори 
одобрението на пла-
новете на Lidl да купи 
дискаунт веригата

Европейската комисия 
върна разглеждането на 
сделката за придобиване 
на веригата магазини Plus 
в България и Румъния на 
националните антитръсто-
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България и Румъния ще решават 
за придобиването на Plus

23
▶ магазина Plus в България 
ще станат собственост 
на Lidl

ви органи на двете страни. 
Съгласно договореното 
германската верига супер-
маркети Lidl трябва да купи 
дискаунт веригата, която в 
момента е  собственост на 
друга германска компания 
Tengelmann. ЕК е одобрила 
молбата на българския и 
румънския регулатор ре-
шението за одобрение на 
сделката да бъде взето от 
тях. Сред доводите си ко-

Siemens очаква силно трето тримесечие
Според технологич-
ния гигант търсенето 
на медицинска апара-
тура и енергоспестя-
ващи крушки ще го 
изведе на печалба

Най-голямата компания в 
областта на електрониката 
и електротехниката Siemens 
AG очаква силно трето 
тримесечие на настояща-
та година. Прогнозите на 
технологичния гигант са, 
че търсенето на различни 
автоматизирани решения, 
медицинска апаратура и 
енергоспестяващи електри-
чески крушки ще продължи 
да бъде високо и през след-
ващите три месеца. Още 
на 29 април компанията 
повиши перспективите си 
за приходите от изгражда-
нето на нови електроцен-
трали, строежа на модерни 
локомотиви, както и произ-
водството на медицинско 
оборудване.

Според последните из-
числения през следващите 
три месеца поръчките и 
печалбата ще надхвърлят 
резултатите спрямо същия 
период на миналата година 

и ще стигнат нива, невиж-
дани през последните две 
години. В момента очаква-
нията са насочени основ-
но към нововъзникващите 
пазари.

медицинска  
техника
Според главния финансов 
директор на Siemens Джо 
Кесър най-големите на-
дежди за високи печалби 
са насочени към отдела 
за производство на меди-
цинска апаратура, където 
се очаква силен ръст за 
третото тримесечие на го-
дината. Същото е и поло-
жението при продажбите 
на автоматизирани реше-
ния за индустрията, където 
ръстът на печалбата трябва 
да надхвърли този от мина-
лата година. От цифрите, 
които Кесър обяви, става 
ясно, че през второто три-
месечие печалбата от трите 
отдела - енергетика, здраве 
и индустрия, ще достигне 
2.1 млрд. EUR (2.57 млрд. 
USD).

иТ разработки
Негативни са очакванията 
единствено за отдела, свър-
зан с разработването на ин-

формационни технологии, 
където в момента компа-
нията изостава. За второто 
тримесечие разработките 
в този сектор не оправда-
ват вложените средства, а 
прогнозите за следващия 
период също са за загуби. 
В момента компанията е 
в процес на съкращаване 
на 4200 работни места от 
този отдел, а на по-късен 
етап това звено ще бъде 
продадено.

нови рекорди
За настоящата финансова 
година, приключваща на 
30 септември, от Siemens 
очакват така наречената 
секторна печалба да на-
расне до нови рекорди и 
да надвиши спечелените 
през миналата година 7.47 
млрд. EUR.

От началото на година-
та акциите на компанията 
поскъпнаха с над 16%, а в 
сравнение с година по-рано 
се наблюдава покачване на 
цената с повече от 60%. 
На борсата във Франкфурт 
книжата на компанията се 
търгуваха за 75.18 EUR, 
което е понижение с 1.7% 
спрямо търговията в поне-
делник.

Държавната банка 
занижи с 23%  
очакванията си  
за приходите от еми-
сията  

Китайската държавна 
банка Agricultural Bank of 
China подготвя най-голя-
мото първично публично 
предлагане в света на стой-
ност 23.2 млрд. USD, обяви 
Associated Press. Сумата, 
която държавната инсти-
туция се надява да набере, 
е с близо 23% по-малко от 
първоначално изчислените 
30 млрд. USD. 

Agricultural Bank подготвя  
най-голямото IPO в света

занижени  
прогнози
Прогнозите обаче се про-
валиха, след като пазарът 
не се реши да оцени акци-
ите на банката по-високо от 
конкурентите й с по-добра 
рентабилност. Въпреки на-
малението излизането на 
борсата все пак ще успее 
да задмине предишния ре-
кордьор, който отново беше 
от Китай - листването на 
Industrial and Commercial 
Bank of China през 2006 г. за 
21.9 млрд. USD.

Цени
Листването на акциите ще 

стане едновременно на 
шанхайската и хонконгска-
та борса съответно с 22.23 
млрд. и 25.41 млрд. броя 
книжа. Ценовият диапазон 
е определен на 0.37-0.39 
USD на акция за борса-
та в Шанхай и 0.37-0.45 
USD за тази в Хонконг, но 
анализатори вече изказаха 
притеснения, че е възмож-
но ценните книжа да не се 
търгуват на толкова високи 
нива. Финалният ценови 
диапазон ще бъде оповес-
тен на 7 юли т.г. - 8 дни 
преди самото IPO, насро-
чено за 15 юли в Шанхай и 
16 юли в Хонконг.

мисията посочва, че пред-
варителното разглеждане 
показва, че придобиването 
ще засегне конкуренцията 
само на тези два пазара.  

обекти
Съгласно параметрите на 
споразумението между две-
те компании Lidl ще поеме 
контрола върху всичките 96 
магазина Plus в Румъния, 
в които работят над 2000 
души, и още 23 обекта в 
България с 820 души служи-
тели. Чрез сделката Lidl ще 
навлезе на двата пазара. 

Дейност
Plus навлезе на румънския 
пазар през 2005 г. През 
миналата година верига-
та реализира продажби на 
стойност 300-400 млн. EUR. 
През 2007 и 2008 г. Plus 
продаде дейността си в по-
вечето европейски страни. 
В последните години дис-
каунт веригата развива дей-
ност в Австрия, Румъния и 
България.

най-големите надежди са насочени към отдела за производство на медицинска 
апаратура, каза гл. финансов директор на Siemens Джо Кесър              Снимки BLoomBerg

▶

 Германската верига супермаркети Lidl иска да 
навлезе на българския и румънския пазар чрез закупу-
ване на дискаунт магазините Plus

▶

96
▶ обекта Plus в Румъния 
ще минат под контро-
ла Lidl

 Държавната банка Agricultural Bank of China очаква 23.2 млрд. USD приходи от 
IPO-то
▶
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Мерни единици:  1 bu. соя = 27.216 кг ; 1 bu. царевица = 25.4016 кг ; 1USd  = 1 U.S. cent
1bu. овес = 15.4224 кг; 1 lb. = 0.4536 кг ; 1 cwt = 50 кг.; 1 gal. = 3.785 л ;  1 MT = 1000 кг

Борси:   CBOT - Чикагска стокова борса; CME - Чикагска търговска борса; 
NYBOT - Нюйоркска стокова борса; ASE - Австралийска стокова борса 

Източник: Bloomberg

Вид	 Борса	 Единица	 Цена	 3м.
Мед LME USD/т 6800 6622
Калай LME USD/т 18110 17850
Олово LME USD/т 1828 1770
Цинк LME USD/т 1852 1795
Алуминий LME USD/т 1996 1992
Никел LME USD/т 20210 19950
Алуминиева сплав LME USD/т 1875 1910

Вид	 Борса	 Единица	 Купува	 Продава
Злато LME USD/тр.у. 1236,7 1236,9
Сребро LME USD/тр.у. 18,63 18,67
Платина LME USD/тр.у. 1542 1550,5
Паладий LME USD/тр.у. 462,5 465
Родий LME USD/тр.у. 2450 2500

▶ Цени на благородни метали

▶ Спот цени на цветни метали

Вид	 Борса	 Единица	 Юли	 Август
Суров петрол NYMEX USD/б 77,88 76,3
Брент ICE USD/б 75,84 76,19
Газьол ICE USD/т 659 659
Природен газ NYMEX USD/MMBtu 4,66 4,66
Бензин 95 NYMEX USD/т 715 -
Нафта NYMEX USD/т 658,5 -

Вид	 Разновидност	 Борса	 Единица	 Юли
Пшеница Soft Red CBT USD/т 168,29
Царевица Yellow CBT USD/т 140,56
Ечемик Feed ASX USD/т 175,93
Памук No.2 NYBOT USD/т 1731,70
Какао  NYBOT USD/т 3123,00
Кафе Arabica NYBOT USD/т 3711,42
Соя No.2 ICE USD/т 335,74
Захар White NYSE LIFFE USD/т 469,60

▶ Цени на петрол и петролни 
продукти

▶Фючърси на агрокултури

Валутният курс за митнически цели е курсът 
на БНБ определен в предпоследната сряда от 
месеца и публикуван този или на следващия ден, 
който се използва през следващия календарен 
месец, освен ако не бъде заменен от курса 
определен по чл. 91 от ППЗМ. Курсовете сa 
валидни до 24.00 часа на 30.06.2010.

„Ти Би Ай Асет Мениджмънт” ЕАД - Цени при прехвърляне за дата 30.06.2010 г.

ПРЕХВЪРЛЯНЕ ОТ:

ПРЕХВЪРЛЯНЕ В:
Ти Би Ай  Евробонд

(Емисионна 
ст-ст)

Ти Би Ай Комфорт
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Хармония
(Емисионна 

ст-ст)

Ти Би Ай Динамик
(Емисионна

 ст-ст)
Ти Би Ай Евробонд  
Ти Би Ай Комфорт
Ти Би Ай Хармония
Ти Би Ай Динамик
Цените са в лева и са валидни за поръчки, подадени предишния работен ден. Разходите за емитиране на една акция 
или един дял са включени в горепосочените цени.
Цената на обратно изкупуване на една акция/един дял на съответния фонд, от който е прехвърлянето е равна на 
Нетната стойност на активите на една акция или на един дял на този фонд.

▶ Котировки на взаимните фондове
Фонд

Тип  Ем. ст/ст  ЦОИ     Доходност и Риск  
       От началото   Стандартно За последните  От началото Начало на публ. 
       на годината  отклонение 12 мес.  на публ. предл. предлагане
       (не се анюализира)    (анюализирана) 
 за поръчки за поръчки за поръчки след края преди края       
 над 20000 лв от 2000 до 20000 под 2000 лв  на 2-та год. на 2-та год.

Аврора Капитал АД
Аврора кепитъл - балансиран
Аврора кепитъл - global commodity fund
ДФ Аврора Кепитъл Югоизточна Европа
Актива Асет Мениджмънт АД 
Дф Актива Високодоходен
ДФ Актива Балансиран
Астра Асет Мениджмънт АД 

ДФ Астра Кеш
ДФ Астра Баланс
ДФ Астра Плюс
БенчМарк Асет Мениджмънт АД 
ДФ БенчМарк Фонд-1 Акции и Облигации
ИД БенчМарк Фонд-2 Акции
ДФ БенчМарк Фонд-3 Сектор Недвижими Имоти
ДФ БенчМарк Фонд-4 Енергетика
ДФ БенчМарк Фонд-5 ЦИЕ
БенчМарк Фонд-6 Паричен
Болкан Капитал Мениджмънт АД
ДФ БКМ Балансиран Капитал
ДФ Европа
ДФ Балкани
Варчев Мениджинг Къмпани ЕАД
ДФ Варчев високодоходен фонд
ДФ Варчев Балансиран фонд
ДСК Управление на активи АД 
ДФ ДСК Стандарт
ДФ ДСК Баланс
ДФ ДСК Растеж
ДФ ДСК Имоти
ДФ „ДСК Евро Актив”
Елана Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Елана Балансиран Евро Фонд
ДФ Елана Балансиран Доларов Фонд
ИД Елана Високодоходен Фонд
ДФ Елана Фонд Паричен Пазар
ДФ Елана Долар Фонд
ДФ Еврофонд
Златен Лев Капитал АД 
ИД Златен лев 

ДФ Златен лев Индекс 30  
Капман Асет Мениджмънт АД 

ДФ Капман Фикс 
ИД Капман Капитал
ДФ Капман Макс
Карол Капитал Мениджмънт ЕАД 
ИД Адванс Инвест
ДФ Адванс Източна Европа
Адванс IPО Фонд 
КД Инвестмънтс ЕАД
ДФ КД Облигации България
ИД КД Пеликан
ДФ КД Акции България
КТБ Асет Мениджмънт АД 

КТБ Балансиран Фонд
КТБ Фонд Акции
ОББ Асет Мениджмънт АД
ДФ ОББ Платинум Облигации
ИД ОББ Балансиран Фонд
ДФ ОББ Премиум Акции
ДФ ОББ Патримониум Земя
Оверон Финанс АД
ДФ Оверон ПРЕСТО
ПФБК Асет Мениджмънт АД 

ДФ ПИБ- Авангард
ДФ ПИБ- Класик
ДФ ПИБ- Гарант
Райфайзен Асет Мениджмънт (България) ЕАД  
Райфайзен (България) Фонд Паричен Пазар
Райфайзен (България)  Фонд Облигации
Райфайзен (България)  Балансиран Фонд
Райфайзен (България) Фонд Акции
Райфайзен (България) Балансиран Доларов Фонд
Райфайзен (България) Фонд Защитена Инвестиция в Евро

Свободен период от 29.04.2010 до 8.05.2010
Лимитиран период” от 9.05.2010 до 7.08.2010

Сентинел Асет Мениджмънт АД
Договорен фонд Сентинел - Рапид
Договорен фонд Сентинел - Принсипал

Стандарт Асет Мениджмънт АД
ДФ Стандарт Инв. Балансиран Фонд
ДФ Стандарт Инв. Високодоходен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Международен Фонд
ДФ Стандарт Инв. Консервативен Фонд
Статус Капитал АД  

Статус Нови Акции
Статус Финанси

ДФ Статус Глобал ETFs
Ти Би Ай Асет Мениджмънт ЕАД 
ИД Ти Би Ай Евробонд
ДФ Ти Би Ай Комфорт
ДФ Ти Би Ай Хармония
ДФ Ти Би Ай Динамик
ДФ Ти Би Ай Съкровище
ЦКБ Асетс Мениджмънт ЕАД 
ЦКБ Лидер
ЦКБ Актив
ЦКБ Гарант
Юг Маркет Фонд Мениджмънт АД 
ДФ Юг Маркет Максимум
ДФ Юг Маркет Оптимум

Източник: БАУД (www.baud.bg)  

балансиран 4.6417 4.6649 4.8274  4.6417 4.5489   -9.86% 14.53% -15.61% -27.00% 21.01.2008
фонд в акции 6.5639 6.5967 6.8265  6.5639 6.4326   -7.34% 14.33% -10.46% -15.89% 23.01.2008
високодоходен 10.1196 10.2714 10.5244  0.0000 0.0000   0.60% N/A N/A N/A 23.09.2009
             
фонд в акции 2.2440    2.2440    -9.96% 27.44% -4.24% -58.75% 12.11.2007
балансиран 2.6610    2.6610    -10.54% 24.04% -6.64% -52.33% 12.11.2007

паричен пазар 11.1176  11.1120  11.0953 11.1064 11.1064 11.1120 3.44% 0.13% 6.92% 6.31% 06.10.2008
балансиран 10.6641  10.6110  10.5049 10.5579  0.0000 -0.92% 4.63% 6.17% 3.55% 06.10.2008
фонд в акции 9.7120  9.6637  9.5187 9.5671  0.0000 -6.00% 8.45% 2.45% -1.99% 06.10.2008
             
балансиран 13.3693    13.2369    -1.38% 6.40% 3.09% 6.36% 14.12.2005
фонд в акции 7.8382    7.7606    -7.35% 13.41% -4.83% -5.04% 01.03.2006
фонд в акции 4.7698    4.7226    -19.32% 11.33% -16.40% -17.06% 21.06.2006
фонд в акции 7.6893    7.4653    -5.74% 13.99% 4.48% -11.48% 05.02.2008
фонд в акции 10.5807    10.2725    0.10% 11.20% 8.45% 1.13% 05.02.2008
паричен пазар 11.8276    11.8276    4.26% 0.21% 8.92% 8.43% 03.06.2008
     до 2 г.  над 2 г.      
фонд в облигаци 80.1689    79.8883  80.1689  -3.33% 2.52% 2.77% -5.50% 20.11.2006
фонд в акции 46.6977    46.4642  46.6977  -10.02% 2.50% -7.94% -14.78% 20.11.2006
фонд в акции 64.8256    64.5015  64.8256  -5.97% 4.64% 7.48% -12.85% 03.10.2007
             
фонд в акции 97.2424    95.7946    -5.98% 2.59% -4.00% -1.04% 04.01.2007
балансиран 79.6792    78.4930    -4.51% 1.44% -4.89% -7.75% 25.06.2007
             
фонд в облигаци 1.29307    1.29049    3.45% 0.82% 6.46% 5.75% 01.12.2005
балансиран 1.05196    1.04566    -2.53% 5.98% 3.31% 1.05% 01.12.2005
фонд в акции 0.72141    0.71070    -7.71% 13.52% 4.92% -7.47% 01.03.2006
фонд в акции 0.72736    0.72300    -0.90% 1.98% 1.83% -12.96% 07.03.2008
ниско рисков 1.04307    1.03995    1.68% 0.38% 3.65% 3.56% 07.05.2009

балансиран 99.8207    98.8275    -3.32% 9.42% 3.40% -0.15% 07.12.2005
балансиран 106.2352    105.1782    -3.67% 8.29% 0.71% 1.29% 06.03.2006
фонд в акции 84.9092    83.6450    -6.26% 13.66% 3.21% -1.90% 20.06.2005
паричен пазар 119.8763    119.8763    4.35% 0.63% 6.29% 7.04% 31.10.2007
ниско рисков 92.9587    92.5872    2.97% 2.96% -5.91% -3.04% 01.02.2008
ниско рисков 105.1335  105.0285  104.7134  105.0285  2.55% N/A N/A 5.04% 01.07.2009

балансиран 4.4844     4.4576     -8.81% 10.09% 0.90%*** 4.32% 08.07.1999
 до 100 000 лв от 100 001 до 1 000 000 лв.  над 1 000 000 лв.
фонд в акции 0.9029  0.8985  0.8962   0.8918     -15.15% 17.05% -7.22%*** -9.88% 01.06.2009
             
ниско рисков 10.0100    0.0000    N/A N/A N/A N/A 01.06.2010
балансиран 17.2655     17.1451     -7.82% 8.35% -5.11% 9.99% 28.09.2004
фонд в акции 10.7298    10.5806     -12.08% 12.57% -8.32% 1.43% 05.01.2006
             
фонд в акции 1.1525     1.1355     -11.05% 13.91% 3.06% 1.28% 10.05.2004
фонд в акции 0.7506     0.7395    7.58% 21.58% 31.89% -7.76% 04.10.2006
фонд в акции 0.9254     0.9117    5.53% 20.72% 3.92% -3.50% 23.11.2007
 до 100 000 лв.  над 100 000 лв.          
фонд в облигаци 129.6897  129.4959  129.2374    2.61% 3.32% 5.41% 6.37% 04.05.2006
балансиран 14.1721  14.1721  14.0318    -5.82% 8.36% -2.93% 1.93% 17.12.2004
фонд в акции 0.7163  0.7093  0.7023    -4.40% 15.63% 3.83% -8.15% 04.05.2006
             
балансиран 780.3607    774.5226    0.06% 6.45% 10.61% -10.36% 09.05.2008
фонд в акции 697.6864    692.4668    -1.59% 8.07% 12.48% -14.21% 09.05.2008
             
фонд в облигаци 11.1443    11.1443    2.53% 1.91% 5.47% 2.49% 30.01.2006
балансиран 115.4891    115.4891    -3.77% 7.13% 2.67% 1.57% 30.01.2005
фонд в акции 6.3659    6.3659    -9.62% 16.06% 5.72% -9.73% 30.01.2006
фонд в акции 9.9090    9.9090    -1.59% 1.97% 0.16% -0.65% 30.01.2009
             
фонд в акции 8.5699    0.0000    N/A N/A N/A N/A 25.06.2009
 за поръчки до 100 000 лв  за поръчки над 100 000 лв          
фонд в акции 0.5018  0.4993  0.4968    -4.68% 7.61% -0.71% -23.40% 19.11.2007
балансиран 0.7295  0.7270  0.7245    -2.27% 3.70% 0.66% -11.52% 19.11.2007
ниско рисков 0.9852  0.9837  0.9822    2.16% 1.54% 5.79% -0.63% 19.11.2007
 до 50 000 лв / 40000 USD  над 50 000 лв / 40000 USD          
консервативен 1.2475  1.2456                            1.2437    2.99% 0.38% 7.48% 5.26% 16.03.2006
консервативен 1.2732  1.2694                            1.2656    3.88% 1.12% 8.64% 5.72% 16.03.2006
балансиран 0.8595  0.8561                            0.8527    -1.14% 4.79% 1.29% -3.56% 16.03.2006
фонд в акции 0.6357  0.6325                               0.6293    -5.79% 9.03% -2.12% -10.13% 16.03.2006
балансиран 0.7386  0.7357                            0.7328    -3.22% 6.25% -1.49% -12.11% 11.02.2008
консервативен            19.01.2010
 0.0000  0.0000                          0.0000    N/A N/A N/A N/A 
 1.0197  1.0197                          0.9687    N/A N/A N/A N/A 
 
паричен пазар 1.1704   1.1704    2.16% 0.22% 4.15% 3.68% 15.11.2005
балансиран 1.0160   до 90 дни  над 90 дни  0.16% 3.83% 7.03% 0.12% 12.09.2005
    1.0008  1.0109      

балансиран 7.0879   7.0879    -13.71% 12.30% -1.61% -7.64% 01.03.2006
фонд в акции 6.1757   6.1757    -11.91% 14.66% 3.10% -10.53% 01.03.2006
фонд в акции 2.8163   2.8163    0.42% 15.40% 7.40% -32.40% 05.04.2007
консервативен 10.4086   10.4086    -0.20% 1.78% 1.42% 2.63% 12.12.2008
 клас А за поръчки клас А за поръчки клас А за поръчки клас  В Клас А          Клас В при изпълнена      Клас В при прекратена
 до 20000 лв над 20000 до 300000 над 300000    инв. схема инв. схема
фонд в акции 0.7341 0.7305 0.7287                      0.7233              0.7233 0.7269  0.7088 -0.32% 13.28% 1.25% -7.58% 22.05.2006
фонд в акции 0.4086 0.4066 0.7287                      0.4026            0.4026 0.4046  0.3945 -2.04% 17.55% 19.08% -25.01% 02.05.2007
 за поръчки до 250 000 евро  за поръчки над 250 000 евро  Цена       
фонд в акции 102.8013  101.5384                                        100.7806   N/A N/A N/A N/A 03.05.2010

фонд в облигаци 319.0496    318.5710    2.23% 0.21% 4.89% 7.25% 17.11.2003
ниско рисков 13.0892    13.0238    0.91% 2.88% 5.58% 6.16% 27.12.2005
балансиран 11.8052    11.6871    -1.88% 5.78% 3.99% 3.75% 27.12.2005
фонд в акции 8.0529    7.9724    -6.61% 11.81% 2.44% -4.45% 07.09.2005
балансиран 20.3731    20.3731    0.46% 3.00% 3.86% 0.68% 08.10.2007
             
фонд в акции 6.4001    6.3681    -5.43% 9.37% 1.70% -13.50% 01.06.2007
балансиран 7.7639    7.7251    -4.65% 9.32% 3.26% -7.90% 01.06.2007
консервативен 11.3486    11.3203    4.37% 3.26% 9.62% 4.50% 04.09.2007
             
фонд в акции 1.1523    1.1293    -5.81% 6.43% -2.56% 3.82% 18.09.2006
балансиран 1.0195    1.0093    -3.22% 3.80% -0.18% 0.95% 10.06.2008

Валута	 Код	 За		 Стойност	
Currency	 Code	 For	 Rate	
Австралийски долар AUD 1 1,3511
Бразилски реал BRL 10 8,7003
Канадски долар CAD 1 1,5236
Швейцарски франк CHF 1 1,3927
Китайски ренминби юан CNY 10 2,3347
Чешка крона CZK 100 7,6023
Датска крона DKK 10 2,6286
Естонска крона EEK 10 1,2500
Британска лира GBP 1 2,2794
Хонконгски долар HKD 10 2,0432
Хърватска куна HRK 10 2,6929
Унгарски форинт HUF 1000 6,9976
Индонезийска рупия IDR 10000 1,7340
Исландска крона ISK 100 3,4386
Японска йена JPY 1000 6,7442
Южнокорейски вон KRW 100 1,7387
Литовски литаc LTL 1000 1,3679
Латвийски лат LVL 10 5,6645
Мексиканско песо MXN 1 2,7648
Малайзийски рингит MYR 10 1,2414
Норвежка крона NOK 10 4,9009
Новозеландски долар NZD 10 2,5068
Филипинско песо PHP 10 1,0799
Полска злота PLN 100 3,4831
Нова румънска лея RON 10 4,7902
Руска рубла RUB 10 4,6606
Шведска крона SEK 100 5,1769
Сингапурски долар SGD 10 2,0357
Словашка крона SKK 10 1,1413
Тайландски бат THB 100 4,9265
Нова турска лира TRY 10 1,0072
Щатски долар USD 1 1,5940
Южноафрикански ранд ZAR 10 2,0438

▶ Курсове за 
митнически  
оценки

За	дата	29.06.2010	г.

Фондове,	управлявани	от		 Клас		 Валута	 Емисионна	стойност		 Цена	при	
"Пайъниър	Инвестмънтс	Австрия"	 дялови	 	 (нетна	стойност	на		 обратно	изкупуване
	 единици	 	 активите	на	единица		 	(нетна	стойност	на	
	 	 	 +	такса	за	издаване)	 активите	на	единица)

Фондове Пайъниър Австрия 
Гарантирана кошница 2010 ИР* EUR 1095,59 1128,46

Дялови единици от фондовете, управлявани от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, могат да бъдат придобивани чрез следните клонове на 
“Ейч Ви Би Банк Биохим” АД: “Аксаков” №5 - отдел “Частно банкиране”, “Централен”, “Батемберг”, “Европа”, “Витоша”, “Южен парк” (София), 
“Варна”, “Пловдив” и “Бургас”. Предишни резултати на фондовете не гарантират същото представяне в бъдеще. Стойността на инвестицията 
и доходът от нея могат да се увеличат или да намалеят и няма гаранци - от Пайъниър Инвестмънтс Австрия, групата на “Банк Аустрия 
Кредитанщалт” или друго трето лице - за възвращаемост на първоначално инвестираните суми. 
*Изцяло	реинвестиращи

Взаимен	фонд
Нетна	стойност	
на	активите	на	

дял	(НСАД)

Емисионна	
стойност		

(цена	при	покупка)

Цена	при	
обратно	

изкупуване
Цени	за	1	дял	за	29/06/2010

ОТП Централно-европейски фонд в акции € 1,072818 € 1,094274 € 1,067454
ОТП Международен фонд в акции - Ю Би Ес 
Фонд на фондовете € 0,868627 € 0,886000 € 0,864284

ОТП - Ди Ви Ес Фонд на Фондовете в акции 
от развиващи се пазари € 0,842505 € 0,859355 € 0,838292

Цените са валидни за поръчки, подадени на 24/06/2010 г.  Включените в цените разходи са както 
следва: при придобиване - 2.00% от НСАД, но не по-малко от 10 евро (левовата им равностойност) 
по една поръчка; при обратно изкипиване - 0.50% от НСАД. 

Цени	за	1	дял	за	30/06/2010
ДСК Фонд Паричен Пазар 1,130975 лв. 1,130975 лв. 1,130975 лв.
Цените са валидни за поръчки подадени на 30/06/2010 г. Няма разходи при емитиране и обратно 
изкупуване на дялове на фонда. Информация може да се получи от Call Center на “Банка ДСК” ЕАД на 
тел. 0700 10 375 на цената на един градски разговор и на интернет страниците www.dskbank.bg и 
www.otpbank.hu 

11.06.2010	г.

156,77 156,01 155,24 154,86 152,95 152,95   
11,78 11,72 11,66 11,63 11,49 11,49   
86,16 85,74 85,32 84,90 83,65 83,65   
99,01 98,53 98,05 97,57 96,13 96,13   
768,60 764,87 761,13 757,40 746,21 746,21   
158,78 158,02 157,27 156,51 151,22 151,22   
78,15 77,77 77,39 77,02 75,14 75,14   
153,62 152,88 152,14 151,40 147,71 147,71   
292,60 291,21 289,82 288,42 278,67 278,67   
192,19 191,28 190,36 189,45 183,04 183,04   
234,53 233,41 232,29 231,18 223,36 223,36   
81,41 81,02 80,63 80,24 77,53 77,53   
225,26 224,18 223,11 222,04 214,53 214,53   

до	14.30	ч.	на	11.06.2010	г.

Валута	 Код	 За		 Стойност	 Разлика
Currency	 Code	 For	 Rate	 Difference
ЕВРо	 EUR	 1	 1,96	 0
АВСТРАЛИйСКИ ДОЛАР AUD 1 1,37251 -0,01274
БРАЗИЛСКИ РЕАЛ BRL 10 8,91201 -0,00732
КАНАДСКИ ДОЛАР CAD 1 1,52656 -0,00658
ШВЕйЦАРСКИ ФРАНК CHF 1 1,47521 0,01422
КИТАйСКИ РЕНМИНБИ ЮАН CNY 10 2,35875 0,02661
ЧЕШКА КРОНА CZK 100 7,59457 -0,00236
ДАТСКА КРОНА DKK 10 2,62577 -0,00152
ЕСТОНСКА КРОНА EEK 10 1,25000 0,00000
БРИТАНСКА ЛИРА GBP 1 2,41341 0,02825
ХОНКОНГСКИ ДОЛАР HKD 10 2,05968 0,02301
ХЪРВАТСКА КУНА HRK 10 2,71745 -0,00087
УНГАРСКИ ФОРИНТ HUF 1000 6,82044 -0,04164
ИНДОНЕЗИйСКА РУПИЯ IDR 10000 1,76955 0,01428
ИНДИйСКА РУПИЯ INR 100 3,44931 0,01875
ИСЛАНДСКА КРОНА ISK 1000 6,74424 0,00000
ЯПОНСКА йЕНА JPY 100 1,80577 0,03177
ЮжНОКОРЕйСКИ ВОН KRW 1000 1,31709 -0,00177
ЛИТОВСКИ ЛИТАC LTL 10 5,66448 0,00000
ЛАТВИйСКИ ЛАТ LVL 1 2,75741 -0,00194
МЕКСИКАНСКО ПЕСО MXN 10 1,24901 -0,00451
МАЛАйЗИйСКИ РИНГИТ MYR 10 4,92752 0,00645
НОРВЕжКА КРОНА NOK 10 2,47307 0,00888
НОВОЗЕЛАНДСКИ ДОЛАР NZD 1 1,11259 -0,01100
ФИЛИПИНСКО ПЕСО PHP 100 3,45498 0,03809
ПОЛСКА ЗЛОТА PLN 10 4,70118 -0,03196
НОВА РУМЪНСКА ЛЕЯ RON 10 4,47170 -0,03430
РУСКА РУБЛА RUB 100 5,12937 0,01763
ШВЕДСКА КРОНА SEK 10 2,05356 0,00737
СИНГАПУРСКИ ДОЛАР SGD 1 1,14543 0,00294
ТАйЛАНДСКИ БАТ THB 100 4,94346 0,04666
НОВА ТУРСКА ЛИРА TRY 1 1,01323 0,00523
ЩАТСКИ ДОЛАР USD 1 1,60340 0,01832
ЮжНОАФРИКАНСКИ РАНД ZAR 10 2,09898 0,00396
ЗЛАТО (1 ТРОй УНЦИЯ) XAU 1 1982,14000 -3,24000

▶ Kурсове на чуждестранни валути

Обменни курсове на чуждестранните валути към левa за 30.06.2010 година. 
Тези курсове се основават на чл. 29, ал. 2 от Закона за БНБ и референтните курсове на ЕЦБ 
за съответния ден, и се прилагат за целите на статистическата и счетоводната отчетност.

N/A 13.2659 12.0236 8.2019 
320.1663 N/A 11.9823 8.1737 
321.7615 13.1546 N/A 8.1334 
321.7615 13.1546 11.9233 N/A 
 

Договорен	фонд
Начало	на	
публично-

то	предла-
гане

Емисион-
на	стой-

ност*

Цена	на	
обратно	

изкупува-
не**

Доходност

от	нач.	на	
год.

от	нач.	на	
публичното	

предлагане***
ДФ	“оБщИНСКА	БАНКА	–	

ПЕРСПЕКтИВА”  15.10.2009 г. 11.2392 11.1549 n.a. 12.39%

ДФ	“оБщИНСКА	БАНКА	–	
БАлАНСИРАН”  15.10.2009 г. 11.3141 11.2575 n.a. 13.14%

Емисионната стойност е равна на нетната стойност на активите на един дял.* Цената се образува, 
като НСА на дял се намали с разходите за обратно изкупуване.** Доходността от началото на публич-
ното предлагане не се анюализира.***

Посочените цени са валидни за поръчки, подадени на 22.06, 23.06 и 24.06.2010 г.

УД „Общинска банка Асет Мениджмънт” АД, 1000 София, общ. Оборище, ул. „Врабча” № 10, тел. за кон-
такт +359 2 93 56 522, fax. +359 2 93 56 615, e-mail: mbam@municipalbank.bg, web: www.mbam.bg

Договорен фонд

Стойност	за	един	дял	29.06.2010	г Доходност

Емисионна 
стойност

Цена на обр. изк. От началото на 
годината За последните 12 

месеца
до 90 дни над 90 дни (Не се анюализира)

Сентинел	-	Принсипал 1.0160	лв. 1.0008	лв. 1.0109	лв. 0.16% 7.03%

Сентинел	-	Рапид 1.1704	лв. 1.1704	лв. 2.16% 4.15%

За ДФ „Сентинел – Принсипал” разходите по емитирането в размер на 0,5 % и по обратното изкупуване в размер на  
1 % от НСА на един дял са включени в емисионната стойност, респективно в цената на обратно изкупуване за дялове, 
държани по-малко от 90 дни. За ДФ „Сентинел – Рапид” емисионната стойност и цената на обратно изкупуване са 
равни на НСА на един дял.

Цените	са	валидни	за	поръчки,	подадени	на	28	юни	2010	г.

www.sentinel-am.bg
тел. 02/ 980 14 26
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Йената постави 
рекорд спрямо еврото

Поредна черна сесия 
за азиатските пазари
Вторият ден на седмицата 
беше белязан от масово 
потъване на индексите на 
азиатските фондови па-
зари.

Най-зле представените 
измерители бяха двата ки-
тайски индекса Shanghai 
Composite и Shenzhen 
Composite, като първият 
слезе с 4.27% до 2427.05 
пункта, а вторият слезе до 
957.84 пункта след спад от 
5.44%. Основната причина 
за слабото представяне на 
двата индекса беше по-

22,6262	 22,5175	 3546,0641	 356,1904	 21,7560	 3	510,9546	 349,2063

27,0606	 26,9305	 2865,7334	 102,0000	 26,0198	 2837,3598	 100

103,0941	 102,5984	 1067,0785	 77,9806	 99,1289	 1056,5134	 76,4516

15,5620	 15,4872	 1284,9422	 79,4608	 14,9635	 1272,22	 77,9027

36,1242	 35,9505	 3702,0324	 0,0000	 34,7348	 3665,3786	 0

27,5554	 27,4229	 856,3124	 80,6305	 26,4956	 847,8341	 79,0495

26,9809	 26,8512	 1250,0318	 102,0000	 25,9432	 1237,6552	 100

22,1999	 22,0932	 1189,2649	 122,7334	 21,3461	 1177,49	 120,3269

41,4681	 41,2658	 1464,9626	 0,0000	 40,4567	 1457,6742	 0

42,5007	 42,2934	 1708,8795	 0,0000	 41,4641	 1700,3776	 0

	 15,9232	 1223,9759	 		 15,844	 1217,8865	

		 27,5768	 1228,2755	 		 27,4396	 1222,1647	 	

136,9360	 136,2680	 1423,8474	 137,7875	 133,5961	 1416,7636	 136,4233

111,8096	 111,2642	 1194,6234	 0,0000	 109,0825	 1188,68	 0

29.06.2010 г.
29.06.2010 г.

не	се		
предлага

не	се		
предлага

не	се		
предлага

не	се		
предлага

не	се		
предлага

не	се		
предлага

Японската йена отчете 
ново повишение спрямо 
основните валути, а в 
кръстосания курс с еврото 
достигна деветмесечен ре-
корд. На последната сесия 
котировката финишира на 
107.69 JPY/EUR, което е 
увеличение с 1.85%.
Задълбочаващите се 
финансови проблеми в Ев-
ропа насочиха инвестито-
рите към японската валута 
като сигурно убежище за 
своите активи. 

Според анализатори 
проблемите на еврото се 
дължат на края на най-
мащабната програма за 
кредитиране на банковия 
сектор от страна на ЕЦБ. 
В четвъртък е падежът на 
едногодишните кредити в 
размер на 442 млрд. EUR, 
отпуснати преди година от 
институцията при лихва 
от 1%.

Нежеланието на цен-
тралната банка да 
удължи програмата води 
до очаквания за свиване на 
кредитирането в еврозо-
ната и нови проблеми за 
банковия сектор. За мо-
мента особено активни в 
лобирането за удължаване 
на програмата са испан-
ските банки, за които ЕЦБ 
се явява почти единствен 
източник на заеми.

Еврото се срина с 0.92% 
спрямо швейцарския 
франк до рекордните 
1.3221 CHF/EUR заради 

На 
последната 

сесия валутата се 
котираше за 107.69 
JPY/EUR, което 
е увеличение с 
1.85%

Георги Георгиев 
ggeorgiev@pari.bg

Цената на 
цветния 
метал 

се нареди сред 
най-губещите 
на пазара, като 
елиминира 96 USD 
от стойността си. 
Слабият интерес 
на инвеститорите 
беше основната 
причина за това

Петролът 
отбеляза 
пониже-

ние в стойността 
си и по време на 
вчерашната сесия 
в Ню Йорк дос-
тигна 75.55 USD/б. 
Екологичната кри-
за в Мексиканския 
залив продължа-
ва да притиска 
цената

По време 
на борсо-
вата сесия 

във вторник 
измерителят за-
губи 466 пункта 
от стойността си. 
Продължаващият 
спад на еврото 
беше сред основ-
ните причини за 
ръста на фондовите 
пазари

индекс на деня

4.8
▶ процента се понижи 
испанският индекс 
Ibex 35 и достигна 9223 
пункта

Стока на деня

5.19
▶ процента загуби 
оловото по време на 
вчерашната борсова 
сесия и достигна 1741.5 
USD/т

спекулациите, че централ-
ната банка ще се въздържи 
от каквото и да е намесва-
не на валутния пазар, тъй 
като икономиката на стра-
ната е в подем и рискът 
от дефлация в момента е 
оставен на страна.

Йената регистрира свое-
образен седемседмичен 
рекорд и спрямо долара, 
като котировките там бяха 
на нива 88.7 JPY/USD. 
Основната причина за 
това станаха опасенията, 
че данните за американ-
ската икономика през 
юни ще покажат влошени 
икономически показатели 
спрямо предходния месец.

Очевидно е, че йената 
продължава да запазва 
своята стабилност неза-
висимо от сътресенията 
в Европа и САЩ. През 
последните 3 години 
тя непрекъснато трупа 
печалби спрямо еврото и 
долара, като обяснението 
на икономистите за това 
е по-малкото влияние, 
което имат чуждите 
капитали върху икономи-
ката на азиатската дър-
жава. Дори и сега, когато 
изненадващо през юни 
доверието в европейска-
та икономика се повиши, 
йената отново не губи 
интереса на инвестито-
рите, а напротив.

Японската икономика продължава да поддържа ниска зависимост от външни 
капитали  Снимка reUterS

▶

СЪОБЩЕНИЕ

ОБЩИНа НОва ЗагОра	 и	 собствениците	 на	 имоти	 с	 пл.№№	 235,	
247,408	кв.2	и	234,	235,	404,	407	кв.12	по	плана	на	с.Баня,	на	основание	чл.121,	
ал.1	във	връзка	с	чл.9,	ал.3	от	ЗУТ,	насрочват	обществено	обсъждане	на	
13.07.2010г.	от	10	часа	в	сградата	на	Кметство	с.Баня.

Тема	 на	 обсъждането:	 „Промяна	 на	 отреждането	 за	 озеленяване	 на	
имоти	пл.№№	235,	247,408	кв.2	и	234,	235,	404,	407	кв.12	по	плана	на	с.Баня,	
с	 отреждане	 в	 зона	 за	 рекреационни	 дейности	 –	 курорт	 или	 вилна	
зона.

ИНвЕСтИцИОННата кОмпаНИя Greenlife ЕаД	е	спечелила	проект	
по	оперативна	програма	„Развитие	на	човешки	ресурси”.	Договорът	с	
Агенция	по	заетостта	(АЗ)	в	качеството	й	на	междинно	звено	е	подписан	
на	31.05.2010.	Финансирането	се	предоставя	по	Схемата	за	безвъзмездна	
финансова	помощ	“Квалификационни	услуги	и	обучения	за	заети	лица”.	
За	шест	месеца	ще	бъдат	обучени	21	лица-служители	на	фирмата,	като	
се	предвижда	кадрите	да	преминат	обучение	на	руски	език,	придобиване	
на	 ключови	 компетентности	 и	 професионални	 обучения,	 съобразно	
специализацията	на	работещите	във	фирмата.

ниската цена, при която 
ще се осъществи първич-
ното публично предлагане 
(IPO) на Agricultural Bank 
of China. Очаква се това 
да е най-голямото реализи-
рано IPO на стойност 23.2 
млрд. USD.

Регионалният индекс 
MSCI Asia Pacific се пони-
жи с 1.6% до113.83 пункта, 
а двата японски индекса 
Nikkei 225 и Topix загуби-
ха съответно 1.27 и 1% до 
9570.67 и 852.19 пункта.

Георги Георгиев
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Начисляване на осигурите  лни  вноски на чужденци 
по граждански договор
Ситуация: Казуси:

  редприятие "Х" ООД възнамерява да започне дългосрочно сътрудничество с чуждестранно юридическо лице. 
Сътрудничеството ще се изразява в изпращането на преподаватели от чуждестранните партньори, които ще водят курсове 
и семинари по определени теми. По-голямата част от преподавателите ще са български граждани, но е вероятно също така 
и малка част от тях да бъдат чужденци. В частност става дума за лектори от Русия, Великобритания и САЩ

     Ако преподавателите получават възнаграждения 
за изнесените лекции (за възнаграждения по граждански, 
а не по трудови договори), следва ли да се удържат данъци 
и осигурителни вноски?

         В случай че следва да се удържат данъци 
и осигурителни вноски, какъв е размерът им и на кое основание 
следва да се удържат?

П �. �.
Продължение от бр. ���

На основание чл. �, ал. � от КСО осигурителни вноски се дължат
върху всички възнаграждения, включително начислените и неизплатени и други доходи

от трудова дейност. За целите на осигуряването в преценката дали едно възнаграждение
следва да бъде включено в осигурителния доход, е необходимо на първо място
да се определи дали това възнаграждение е получено в резултат на извършена

трудова дейност по смисъла на чл. � от КСО. От представената фактическа обстановка
е видно, че се предполага изплащане на възнаграждения по граждански договор

на български лектори. При работа без трудово правоотношение лицата
са задължително осигурени за инвалидност поради общо заболяване, за старост

и за смърт на основание чл. �, ал. �, т. � и � от КСО при следните случаи:

Възнаграждението на горепосочените лица се изплаща чрез 
Сметка за изплатени суми и Служебна бележка. Осигурителните вноски се внасят от осигурителя 
до ���о число на месеца, следващ месеца, за който се дължат. За родените преди � януари ���� г. 
за ���� г. тя е в размер на �.� на сто за сметка на осигурителя и �.� на сто за сметка 
на осигурените лица. За лицата, родени след �� декември ���� г., от вноската 
за фонд "Пенсии" ��� на сто� се отделя вноската за фонд "ДЗПО � Универсален фонд" 
�� на сто�. Вноската за фонд "Пенсии" също се разпределя между осигурителя ��.� на сто�
 и осигуреното лице ��.� на сто�, а за фонд "ДЗПО" се разпределя в съотношение �.� на сто 
за сметка на осигурителя и �.� за сметка на осигуреното лице. За същите лица на основание 
чл. �, ал. � от КСО осигурителят подава данни за осигуряването им с декларация обр. � 
и данни за дължимите осигурителни вноски и данък по чл. �� от ЗДДФЛ с декларация 
обр. � в срокове и ред, определени с Наредба  �Н � � от �� декември ���� г.

Възможно е лицата, на които се изплаща възнаграждение, да попадат в кръга на осигурените лица,  
визирани в чл. �, ал. �, т. �, � и � от КСО. Такива са следните лица:

1. 2. 2. 3.1.
Когато лицата полагат труд 
без трудово правоотношение 
и получават месечно 
възнаграждение, равно или 
над една минимална работна 
заплата, след намаляването му 
с разходите за дейността, 
ако не са осигурени на друго 
основание през съответния месец

Когато лицата полагат труд  
без трудово правоотношение 
и са осигурени на друго 
основание през съответния 
месец независимо от размера 
на  полученото възнаграждение

Лица, регистрирани 
като упражняващи свободна 
професия и/или занаятчийска 
дейност

Лица, упражняващи дейност 
като еднолични търговци, 
собственици или съдружници 
в търговски дружества 
и физическите лица � членове 
на неперсонифицирани
дружества

Лица, които 
са регистрирани като 
земеделски производители 
и тютюнопроизводители

На основание чл. 11 от 
Наредбата за обществе-
ното осигуряване на са-
моосигуряващите се лица 
и българските граждани 
на работа в чужбина при 
изплащане на възнаграж-
дения на горепосочените 
лица за работа без тру-

дово правоотношение 
осигурителни вноски не 
се внасят от възложите-
ля на работата и не се 
удържат от възнаграж-
дението. Същите следва 
да декларират това об-
стоятелство и следва да 
определят окончателен 

размер на осигурител-
ния доход с годишната 
данъчна декларация по 
чл. 50 от ЗДДФЛ. Само за 
тези лица не следва да се 
внасят чрез дружеството 
осигурителни вноски в 
горепосочените размери, 
тъй като същите са за тях

на сметка в качеството 
им на самоосигуряващи 
се лица.

Аналогична е разпоред-
бата на чл. 40, ал. 1, т. 
3 от ЗЗО по отношение 
дължимостта на здрав-
ноосигурителни вноски 
върху изплатени възна-

граждения за работа без 
трудови правоотношения. 
Ако лицата, работещи без 
трудово правоотношение, 
не се осигуряват по реда 
на т. 1 и 2 от същата алинея 
и получават възнагражде-
ние, равно или поголямо 
от минималната работна 

заплата за страната, вър-
ху облагаемия доход след 
намаляването му с норма-
тивно признатите разходи 
се внасят здравноосигу-
рителни вноски; когато е 
получено възнаграждение 
под минималната работна 
заплата за страната, след 
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  редприятие "Х" ООД възнамерява да започне дългосрочно сътрудничество с чуждестранно юридическо лице. 
Сътрудничеството ще се изразява в изпращането на преподаватели от чуждестранните партньори, които ще водят курсове 
и семинари по определени теми. По-голямата част от преподавателите ще са български граждани, но е вероятно също така 
и малка част от тях да бъдат чужденци. В частност става дума за лектори от Русия, Великобритания и САЩ

     Ако преподавателите получават възнаграждения 
за изнесените лекции (за възнаграждения по граждански, 
а не по трудови договори), следва ли да се удържат данъци 
и осигурителни вноски?

         В случай че следва да се удържат данъци 
и осигурителни вноски, какъв е размерът им и на кое основание 
следва да се удържат?

П �. �.
Продължение от бр. ���

На основание чл. �, ал. � от КСО осигурителни вноски се дължат
върху всички възнаграждения, включително начислените и неизплатени и други доходи

от трудова дейност. За целите на осигуряването в преценката дали едно възнаграждение
следва да бъде включено в осигурителния доход, е необходимо на първо място
да се определи дали това възнаграждение е получено в резултат на извършена

трудова дейност по смисъла на чл. � от КСО. От представената фактическа обстановка
е видно, че се предполага изплащане на възнаграждения по граждански договор

на български лектори. При работа без трудово правоотношение лицата
са задължително осигурени за инвалидност поради общо заболяване, за старост

и за смърт на основание чл. �, ал. �, т. � и � от КСО при следните случаи:

Възнаграждението на горепосочените лица се изплаща чрез 
Сметка за изплатени суми и Служебна бележка. Осигурителните вноски се внасят от осигурителя 
до ���о число на месеца, следващ месеца, за който се дължат. За родените преди � януари ���� г. 
за ���� г. тя е в размер на �.� на сто за сметка на осигурителя и �.� на сто за сметка 
на осигурените лица. За лицата, родени след �� декември ���� г., от вноската 
за фонд "Пенсии" ��� на сто� се отделя вноската за фонд "ДЗПО � Универсален фонд" 
�� на сто�. Вноската за фонд "Пенсии" също се разпределя между осигурителя ��.� на сто�
 и осигуреното лице ��.� на сто�, а за фонд "ДЗПО" се разпределя в съотношение �.� на сто 
за сметка на осигурителя и �.� за сметка на осигуреното лице. За същите лица на основание 
чл. �, ал. � от КСО осигурителят подава данни за осигуряването им с декларация обр. � 
и данни за дължимите осигурителни вноски и данък по чл. �� от ЗДДФЛ с декларация 
обр. � в срокове и ред, определени с Наредба  �Н � � от �� декември ���� г.

Възможно е лицата, на които се изплаща възнаграждение, да попадат в кръга на осигурените лица,  
визирани в чл. �, ал. �, т. �, � и � от КСО. Такива са следните лица:

1. 2. 2. 3.1.
Когато лицата полагат труд 
без трудово правоотношение 
и получават месечно 
възнаграждение, равно или 
над една минимална работна 
заплата, след намаляването му 
с разходите за дейността, 
ако не са осигурени на друго 
основание през съответния месец

Когато лицата полагат труд  
без трудово правоотношение 
и са осигурени на друго 
основание през съответния 
месец независимо от размера 
на  полученото възнаграждение

Лица, регистрирани 
като упражняващи свободна 
професия и/или занаятчийска 
дейност

Лица, упражняващи дейност 
като еднолични търговци, 
собственици или съдружници 
в търговски дружества 
и физическите лица � членове 
на неперсонифицирани
дружества

Лица, които 
са регистрирани като 
земеделски производители 
и тютюнопроизводители

намаляването му с норма-
тивно признатите разходи 
осигуряването се извърш-
ва по реда на чл. 40, ал. 
5 от ЗЗО. Ако лицата са 
осигурени по реда на т. 1, 
осигурителните вноски се 
внасят върху облагаемия 
доход след намаляването 

му с нормативно призна-
тите разходи независимо 
от размера на полученото 
възнаграждение.

Едноличният търговец, 
физическото лице, образу-
вало ЕООД, съдружниците 
в търговски дружества и 
лицата, регистрирани ка-

то упражняващи свободна 
професия и/или занаят-
чийска дейност, се осигу-
ряват върху месечен доход, 
който не може да бъде 
по-малък от минималния 
размер на осигурителния 
доход за тези самоосигу-
ряващи се лица, определен 

със Закона за бюджета на 
Държавното обществено 
осигуряване, и годишно 
върху доходите от дей-
ността и доходите по т. 3 
от ал. 1 на чл. 40 от ЗЗО 
(по без трудови правоотно-
шения) съгласно справката 
към данъчната декларация 

по реда на чл. 6, ал. 8 от 
Кодекса за социално оси-
гуряване.

Следователно друже-
ството не е задължено да 
внася осигурителни внос-
ки по отношение на тези 
граждани, които имат ста-
тут на самоосигуряващи 

се лица и получават възна-
граждения без наличие на 
трудови правоотношения.
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Анголската столица Луанда 
е най-скъпата дестинация за 
служителите, изпратени в 
чужбина от международни 
компании. Градът измества 
от челната позиция япон-
ската столица Токио. Това 
показва годишното проучва-
не на консултантската ком-
пания Mercer за цената на 
живот в различни краища на 
света. Изненадата донякъде 
се разсейва, когато се спо-
мене, че градският център 
е изключително богат както 
на петрол, така и на диаман-
ти, което подтикна анали-
затори да се запитат дали 
Луанда няма да се превърне 
в африканския Дубай. Все 
повече африкански градове 
се нареждат сред най-скъ-
пите, показват данните в 
доклада. Той е водещият 
документ по установяване 
на разходите, необходими 
за изпращане на служител 
в чужбина, и обхваща 214 
града от 5 континента. 

Резултатите са групирани 
в 4 категории: Северна и 
Южна Америка, Европа и 
Близкия изток, Азия и Па-
сифика и Африка. Измерва-
нето става чрез сравнение 
стойността на кошница от 
200 базови артикула, сред 
които са средните цени за 
настаняване, транспорт, хра-
на, дрехи и забавление. Най-
голям дял в общата стойност 

Луанда е най-скъпият 
град за чужденци в света
Все повече африкански градове се нареждат сред най-скъпите 
дестинации за служителите, изпратени в чужбина 
от международни компании

Африканският регион става все по-привле-
кателен за компании от всички бизнес сфери 
- миньорство, финансови услуги, авиация, 
производство, енергетика. И противно на об-
щоприетото мнение, че цената на живот в тези 
градове е ниска, за чуждите емигранти това 
не е така. Причината е, че за да се осигури 
близък или идентичен начин на живот с този 
в родната страна, много компании трябва да 
платят скъпо, особено за хубаво и безопас-
но място за живеене. Най-скъпият град в 
Африка Луанда е и най-скъпият сред всички 
изследвани. На второ място в категорията е 
Нджамена в Чад (3). На трето, четвърто и пето 
са съответно Либревил в Габон (7), Виктория 
на Сейшелските острови (13) и Тел Авив в 
Израел (19) 

имат жилищните разходи 
по настаняване, поради  
което те са и определящият 
фактор при изготвянето на 
класацията. 

Според Натали Констан-
тин-Метрал, старши изсле-
довател в консултантската 
компания Mercer, има някол-

ко общи тенденции. На пър-
во място, през последните 
години мобилността става 
все по-важен фактор за кор-
поративните политики на 
международните компании, 
а прехвърлянията на служи-
тели към чуждестранни те-
ритории, където компаниите 

имат свои клонове, е честа 
практика. 

Поради необходимостта от 
оптимизиране на разходите 
обаче все повече фирми и 
институции осъзнават нуж-
дата от избирането на най-
подходящия човек и точното 
калкулиране на разходите 

за живот в  различните 
държави. От друга страна,  
се наблюдава и засилващо 
се гравитиране към ключо-
ви африкански територии. 
За първи път в крайната 
класация на 10-те най-скъ-
пи града се нареждат 3 цен-
търа на Черния континент: 

Луанда в Ангола (1-во мяс-
то), Нджамена в Чад (3-то 
място) и Либревил в Габон 
(7-о място). Най-достъпен и 
три пъти по-евтин от първе-
неца Луанда е пакистански-
ят град Карачи, поставен на 
последното 214-то място.

Марина Узунова

Резултатите от изследването показват, че 
бразилските градове са най-скъпи в двете 
Америки. Това се обяснява най-вече със 
силната бразилска валута спрямо долара. По-
евтиняването на живота в градовете в САЩ, 
от друга страна, се дължи на отслабването на 
щатския долар спрямо други големи валути, 
обясняват от Mercer. Движението му обаче е 
колебливо, затова и сегашното подреждане 
може да се промени скоро. Лидерът в катего-
рията е бразилският Сао Пауло (21), следван 
от американския Ню Йорк (27), бразилския 
Рио де Жанейро (29), кубинския Хавана (45) и 
американския Лос Анджелис (55). Най-ев-
тиният град в страната на неограничените 
възможности пък е Уинстън-Салем (197)

Според Mercer в края на 2009 и началото на 
2010 г. цените на недвижимите имоти в много 
от азиатските страни са започнали да се ста-
билизират с едновременното нормализиране 
на икономиката. Същевременно австралий-
ският и новозеландският долар също са стана-
ли по-силни спрямо щатската валута, което 
допълнително оскъпява живота за американ-
ските емигранти в Пасифика. Два японски 
града са най-скъпите в региона - Токио (2) и 
Осака (6). Следват ги Хонконг (8), Сингапур 
(11) и Сеул в Южна Корея (14). В пробужда-
щата се нова звезда на световната икономика 
Индия най-скъпи са Делхи (85), Бомбай (89) и 
Бангалоре (190). Най-евтини са пакистанските 
Исламабад (212) и Карачи (214)

Според Натали Канстантин-Метрал разхо-
дите по настаняване в Дубай и Абу Даби са 
продължили да се свиват през 2010 г. за разли-
ка от саудитския град Джеда и либийския 
Триполи, където липсата на подходящи за 
чужденци имоти по настаняване, както и 
високото търсене са стимулирали допълни-
телно цените. За целия регион най-високи са 
стойностите на артикулите в руската столица 
Москва (4), Женева (5) и Цюрих (8) в Швей-
цария, доскоро световния екологичен център 
Копенхаген в Дания (10) и норвежкия Осло 
(11). Най-евтини пък са албанският град Тира-
на (200) и македонското Скопие (197). Малко 
по-високо, но все още на дъното на класаци-
ята е и английският Белфаст (182).  Само в 
Близкия изток най-скъпи са Тел Авив (19), 
Абу Даби (50) и Дубай (55), а най-достъпни 
- Триполи в Либия (186), Джеда в Саудитска 
Арабия (181) и Мускат в Оман (176)

Африка Северна и Южна Америка

Азия и Пасифика Европа и Близкият изток

Африканският град Луанда излиза скъпо на международните компании, които трябва да осигурят безопасно място за живеене на 
служителите си
▶

1. 2. 3. 4. 5. 6. 7. 8. 9. 10.
ЛУАНДА, 
АНГОЛА

ТОКИО, 
ЯПОНИЯ

НДЖАМЕНА, 
ЧАД

МОСКВА, 
РУСИЯ

ЖЕНЕВА, 
ШВЕЙЦАРИЯ

ОСАКА, 
ЯПОНИЯ

ЛИБРЕВИЛ, 
ГАБОН

ЦЮРИХ, 
ШВЕЙЦАРИЯ

ХОНКОНГ, 
ХОНКОНГ

КОПЕНХАГЕН, 
ДАНИЯ

НАЙ�СКЪПИТЕ ГРАДОВЕ В СВЕТА, ���� Г.
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Интервю Красимир Гумнишки, мениджър “Бизнес кредитиране” в “Кредитекс”

Господин Гумнишки, 
от какви кредити се 
нуждаят фирмите сега?

- Фирмите търсят начин 
да оцелеят. Търсенето е 
свързано с оцеляване, а не 
с разрастване. Повечето 
кредити са за плащане 
на текущи задължения. 
Бизнесът има остра нужда 
от оптимизиране на крат-
косрочните си задълже-
ния чрез по-дългосрочен 
ресурс и по възможност с 
дълги гратисни периоди. 
А също и от свеж оборо-
тен капитал. 

Затова се отчита пови-
шен интерес към дълго-
срочните кредити. За съ-
жаление в момента липс-
ват чисто инвестиционни 
проекти.  

кредитите, които се 
взимат за разплащане 
на стари задължения, не 
са ли много рискови?

- Много е важно кре-
диторът да прави реал-
на преценка на нещата. 
Когато се рефинансират 
задължения, хубаво е кре-
диторът на първо място да 
знае всички задължения 
на кредитоискателя, дори 
и скрити задължения към 
частни лица. 

В случаите, когато има-
ме ясна представа за какво 
са нужни парите, дали е 
фокусиран върху бизнеса, 
ако този човек се мъчи да  
изплати кредитите си, но 
обективни причини му 
пречат, е хубаво да се рис-
кува.

казахте, че фирмите 
имат нужда от по-дъл-
госрочни кредити, за 
какъв период обикнове-
но са те?

- За около 10 години. 
Ипотечните кредити, ко-
ито са обявени за 30 го-
дини, а вече някои банки 
предлагат и до 35 години, 
обикновено се изплащат 
за 5-6 години. 

каква оценка ще даде-
те на икономиката сега 
и позволява ли състоя-
нието на фирмите да 
поемат рискове с от-
пускане на кредити?

- Икономиката се въз-
становява по-бавно от  
очакваното. Това затруд-
нява дейността на фирми-
те и увеличава междуфир-

▶

▶

▶

▶

мената им задлъжнялост. 
В резултат посрещането 
на текущите им задълже-
ния е силно затруднено. 
Намирането на баланс в 
такава ситуация е трудно. 
Излизането от нея зависи 
от правилната политика 
за преценяване на потен-
циала на всяка конкретна 
фирма.  

Има фирми от т.нар. ри-
скови браншове, които се 
справят, и то много добре. 
Това са тези, които успя-
ват да се съсредоточат и 
да развиват само успеш-
ните линии на бизнеса си, 
като се освобождават от 
излишните. 

Фирмите от кой отра-
съл се развиват най-до-
бре в момента? за кой 
сектор на икономиката 
се отпускат най-много 
кредити?

- За добрия кредитор е 
по-важно не от кой от-
расъл е фирмата, която 
кандидатства за кредит, а 
какъв е нейният потенци-
ал за развитие. И преди, 
и по време на кризата не 
сме правили съществени 
промени в критериите си 
към клиентите, както и в 
начина, по който се одо-
бряват кредитите. 

От началото на годината 
като че ли при нас най-
много са одобренията за 
финансиране на търго-
вията и услугите. Докато 
официалната статистика 
на БНБ пък показва, че 
през тази година най-го-
лям обем кредити са от-
пуснати на фирмите от 
сектора на търговията, на 
второ място - преработва-
щата промишленост, а на 
трето строителството.

как прогнозирате, че 
ще се развива бизнес 
кредитирането в след-
ващите месеци? какво 
показа първата полови-
на на годината?

- Кандидатите за кредит 
започнаха да обръщат по-
голямо внимание на въз-
можностите за развитие 
на фирмите си чрез бизнес 
ипотечно финансиране. 
Започнаха да мислят по-
вече за целесъобразността 
на проектите, а цената на 
кредита, видът и размерът 
на обезпечението остана-
ха на втори план.   

▶

▶

Икономиката се възстановява 
по-бавно от очакваното

Докога според вас жи-
лищните кредити ще са 
най-добре развиващите 
се и защо те са първи по 
растеж?

- Жилищното кредити-
ране е най-сигурният и 
най-предпочитан от бан-
ките сектор за финан-
сиране на недвижими 
имоти, стига да се под-
хожда благоразумно към 
доходите и предлаганите 
обезпечения. Вече се по-
явиха рекламни оферти 
за жилищни ипотечни 
кредити за граждани и 
акцентът е финансиране-
то на млади семейства за 
основно жилище. Данъч-
ните преференции дават 
допълнителен тласък за 

▶ развитието на този сек-
тор в дългосрочен аспект.  
Това кредитиране може да 
отпуши в момента блоки-
рания строителен процес 
в България. 

След него започват да 
се раздвижват и всички 
свързани с това сектори. 
След това идва и втора-
та вълна на ипотечното 
кредитиране, свързано с 
бизнеса - при което фир-
мите вече търсят не само 
оборотен капитал, но и за 
разширяване на бизнеса и 
завземане на дял от конку-
ренцията. 

    
Лошите кредити про-

дължават да се увелича-
ват. заплашителни ли 

▶

В случаите, 
когато 
имаме 

ясна представа за 
какво са нужни 
парите, дали е 
фокусиран върху 
бизнеса, ако този 
човек се мъчи да 
изплати кредитите 
си, но обективни 
причини му пречат, 
е хубаво да се 
рискува

са нивата им за креди-
тиращите компании?

- В момента се появяват 
в статистиката тези про-
блемни кредити, които 
са били реструктурирани 
миналата година и които 
за съжаление не са успели 
да се справят със ситуа-
цията. 

Т.е. това са същите фир-
ми, които преди 6 месеца 
или година вече са били в 
графата на лошите, а не 
нови. Според нас въпреки 
някои черногледи статис-
тики темпът на нарастване 
на лошите кредити нама-
лява и е под контрола на 
кредиторите. 

Най-важното в случая е 
не колко са лошите кре-

дити като размер, а как се 
администрират.

какви мерки предприе-
мате за овладяването 
им сега?

- Подхождаме индиви-
дуално към клиенти, ко-
ито временно изпитват 
затруднение. Има много 
варианти и в зависимост 
от конкретния случай мо-
же да се преструктури-
ра и да се удължи срокът 
на кредита, да се прило-
жат подходящи гратисни  
периоди и сезонни погаси-
телни планове, да се вклю-
чи допълнително обезпе-
чение, да се консолидират 
задълженията и т.н. 

радослава Димитрова

▶

Снимка емилия коСтадинова

Число

10
години е най-честият срок, за който фирмите 

взимат заеми. много от компаниите изплащат 
кредитите си за 5-6 години. За същия период се 
изплащат и повечето ипотечни заеми, които се 
отпускат за срок от 30-35 години

▶
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Активите на застраховате-
лите и здравноосигурител-
ните дружества са се уве-
личили с 16.4% през пър-
вото тримесечие, показват 
статистическите данни на 
Българската народна бан-
ка. Показателят в края на 
март тази година достига 
4.42 млрд. лв. спрямо 3.8 
млрд. лв. година по-рано. 
Компаниите в общото за-
страховане държат 74.6% 
от активите, дружествата, 
които продават полици 
“Живот”, допринасят с 
23.7%, а здравноосигури-
телните компании имат 
1.7% дял в общите активи. 
Мениджъри на дружества-
та от сегмента обясняват 
повишението на активите 
с ръст на бизнеса и по-
вечето резерви, които се 
заделят за изплащане на 
претенции.

География
През първото тримесечие 
на 2010 г. застраховател-
ните и здравноосигури-
телните дружества дър-
жат най-голяма част от 
активите си в България, 
като у нас са инвестирани 
2.448 млрд. лв. Ръстът на 
годишна база е 6.3%, тъй 
като в края на март 2009 г. 
дружествата държаха 2.3 
млрд. лв. в българската 
икономика.

Най-голямо като абсо-
лютна стойност е пови-
шението на вложенията в 
Европейския съюз, където 
в края на март тази година 
са инвестирани с 476 млн. 
лв. повече спрямо съпос-
тавимия период на 2009 г. 
Активите на дружествата 
в страните от общността 
достигат 1.74 млрд. лв., 
като се повишават с 37.7% 
на годишна база. 

“Увеличението на акти-
вите, които се инвести-
рат в ЕС, е обосновано 
и от нормативната база, 
където са заложени лими-

ти в какво и колко сред-
ства максимум може да 
се инвестират”, каза за  
в. “Пари” Стоян Проданов, 
изпълнителен директор на 
“Бул Инс”. По думите му 
след стратегическия избор 
България да е част от евро-
пейското семейство тази 
тенденция ще продължава 
и занапред.

“Предполагам, че за-
страхователите купуват 
ДЦК, които се гарантират 
от по-стабилните държави 
в Европейския съюз”, е 
мнението на Пламен Ялъ-
мов, изпълнителен дирек-
тор на “Алианц България”. 
Според него в момента в 
България няма предлагане 
на подобни инструменти, 
а компаниите от бранша 
търсят по-стабилни ин-
вестиции.

Най-голям в процент-
но изражение е ръстът 
на вложените средства 
в САЩ. В края на март 
2010 г. застрахователите 
и здравноосигурителни-
те дружества са вложили 
в активи в най-голямата 
световна икономика 96 
млн. лв. Повишението на 
годишна база е 76.3%.

Дял
Силният ръст като абсо-
лютна стойност на вложе-
нията в ЕС доведе до сви-
ване дела на инвестиции-
те в България. В родната 
икономика са 56.16% от 
активите на компаниите, 
което е с 5.33% по-малко 
спрямо първото тримесе-
чие на миналата година. 
За сметка на това се уве-
личава делът на парите, 
които са в страните от 
ЕС. 

Делът на общността в 
края на март достига 
39.39% от всички акти-
ви, което е повишение от 
6.07% спрямо съпостави-
мия период на миналата 
година.

Подход
Застрахователите запаз-
ват и консервативния си 
подход при инвестиране 
на средствата, показва 
разбивката на средствата, 
вложени в различни ин-
струменти. Облигациите 
заемат най-голям дял, като 
към 31 март тази година 
в дълговите книжа са ин-
вестирани 1.44 млрд. лв. 
Ръстът на годишна база 
е 36.4%. 

След това се нареж-
дат депозитите, които са 
за 997.5 млн. лв., или с 
12.3% повече спрямо края 
на март 2009 г. “Консер-
вативният подход при ин-
вестирането на активите 
ще продължи и занапред, 
защото е най-удачният 
от 2008 г. насам, когато 
се усети, че кризата ще 
влияе и на нашия капита-
лов пазар”, твърди Стоян 
Проданов. 

Според него не може 
да се очаква скоро да се 
пренасочат средства към 
по-рискови фондове или 
акции. “Всеки търси по-
голяма сигурност, дори и 
доходността да е по-ни-
ска”, коментира Пламен 
Ялъмов. 

По думите му, ако капи-
таловите пазари се ста-
билизират, ще се върне 
и апетитът на застрахо-
вателите към риск. “До-
тогава ще продължим да 
инвестираме в сигурни 
инструменти, за да защи-
тим парите на клиентите 
си”, категоричен беше 
Ялъмов.

Инвестициите в акции 
се увеличават с 54.1% на 
годишна база и в края на 
март 2009 г. са 387 млн. 
лв. Според мениджъри на 
дружествата в бранша то-
ва най-вероятно се дължи 
на ръст в цената на риско-
вите книжа, отколкото на 
нови експозиции.

атанас христов

Инвестициите в страните от ЕС са се 
увеличили с 476 млн. лв. през първото 
тримесечие на 2010 г. 

Активите на  
застрахователите 
се повишиха с 16%

Продукт
“Евроинс” пусна 
ко-брандирана 
кредитна карта    
Застрахователят “Ев-
роинс” съвместно с 
“Интеркарт Файнанс” 
АД пусна на пазара 
ко-брандирана кредит-
на карта, съобщиха 
от компаниите. iCard 

Euroins MasterС+ard ще 
се издава от “Интеркарт 
Файнанс” АД, като от 
продукта могат да се 
възползват настоящи 
и бъдещи клиенти на 
застрахователя. При-
тежателите на кредит-
ната карта ще могат да 
плащат полици, изда-
дени от “Евроинс”, да 
пазаруват и да теглят 
пари в брой в страната 

и чужбина. За да се ак-
тивира картата, първата 
транзакция трябва да е 
плащане на застрахова-
телна премия.
Според данните на 
Комисията за финан-
сов надзор за първите 
четири месеца на 2010 г. 
“Евроинс” е седмата по 
големина общозастрахо-
вателна компания. Пре-
миите на дружеството 

са 22.17 млн. лв., което 
означава 4.8% пазарен 
дял. В края на април 
2009 г. компанията беше 
продала полици за 24.25 
млн. лв., като отново 
имаше 4.8% пазарен 
дял.
“Евроинс” е в портфей-
ла на публичния хол-
динг “Еврохолд Бълга-
рия” АД, като акциите 
и на застрахователя се 

търгуват на фондовата 
борса. Днес са общи-
те събрания на двете 
дружества. Търговска-
та сесия вчера донесе 
5.32% спад на пазарната 
капитализация на “Ев-
роинс”. По позицията 
на дружеството беше 
сключена една сделка 
за 343 лота. Цената на 
затваряне се понижи до 
1.458 лв. за акция.

Мнения

Консервативният подход при 
вложенията ще продължи
Увеличението на 
активите, които се ин-
вестират в ЕС, е обосно-
вано и от нормативната 
база, където са заложени 
лимити. Доскоро се смя-
таше, че активите в стра-
ните от еврозоната са 
най-сигурните, но след 
проблемите с държавни-
те финанси се видя, че и 
те не са имунизирани от 
сътресения. 

След стратегическия 
избор на България да 

За съжаление 
не мога да 

съм оптимист и да 
кажа, че скоро ще 
започнем да прена-
сочваме средства 
към по-рискови 
фондове или акции

стоян Проданов, 
изпълнителен директор  
на “Бул Инс”

е част от европейското 
семейство тази тенден-
ция ще продължава и 
занапред. 

Консервативният 
подход при инвести-
рането на активите ще 
продължи и занапред.  
За съжаление не мога  
да съм оптимист и да 
кажа, че скоро ще  
започнем да прена-
сочваме средства към 
по-рискови фондове 
или акции.
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Оценка 
Листваните  
застрахователи със 
7% дял на БФБ  
Застрахователните друже-
ства, чиито акции се тър-
гуват на капиталовия ни 
пазар, заемат 7.32% дял в 
общата капитализация на 
Българската фондова бор-
са. Трите публични дру-

жества имат обща оценка 
от 747.87 млн. лв. Според 
инвеститорите най-скъпо-
то дружество е ЗАД ДЗИ, 
което е оценено на 652.34 
млн. лв. Компанията 
обаче е сред най-нелик-
видните на капиталовия 
ни пазар, като последната 
сделка по позицията е от 
8 юни тази година, когато 
едничката прехвърлена 
акция достигна цена 169 

лв. Това е първата сделка 
с книжата на компанията 
за тази година. Макар и 
само една ценна книга 
да е изтъргувана през 
2010 г., тази сделка беше 
достатъчна, за да увеличи 
капитализацията на ком-
панията с 54 млн. лв.
ЗАД “Булстрад Виена 
иншурънс груп” е второто 
по големина на БФБ по 
пазарна капитализация. 

Дружеството е оценено 
на 78.4 млн. лв. Послед-
ната сделка по позицията 
е от 28 юни, когато 10 
лота смениха собственика 
си на цена 36.499 лв. за 
акция. Най-ликвидният 
застраховател е “Евро-
инс”, което до септември 
2009 г. беше в базата на 
бенчмарка Sofix.  Оцен-
ката на застрахователя е 
17.14 млн. лв.

Мнения

Цифра

747.87
млн. лв. е общата пазарна капитализация на застрахо-

вателите, чиито акции се търгуват на БФБ
▶

Търсят се ДЦК, гарантирани  
от стабилни държави
Предполагам, че 
застрахователите 
купуват ДЦК, които са 
гарантирани от по-ста-
билните държави в ЕС. 
В България няма предла-
гане на подобни инстру-
менти, а компаниите от 
бранша търсят по-ста-
билни инвестиции. 

Това е причината 
най-голяма част от 
активите да са вло-
жени в облигации и 
депозити. Всеки търси 

Ще продъл-
жим да инвес-

тираме в сигурни 
инструменти, за да 
защитим парите на 
клиентите си

Пламен Ялъмов, 
изпълнителен директор  
на “Алианц България”

по-голяма сигурност, 
дори и доходността да 
е по-ниска. Ще продъл-
жим да инвестираме в 
сигурни инструменти, 
за да защитим парите 
на клиентите си. 

В общото 
застраховане всеки 
ден има щети и не 
можем да си позволим 
голям риск. Ако инвес-
тицията е по-дългосроч-
на, тогава може и да се 
поеме по-висок риск.
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Приносът им в 
премиите за пазара 
намалява с 2.45% за 
една година

Петте най-големи компании 
в общото застраховане имат 
60% пазарен дял в края 
на април 2010 г., показват 
данните на Комисията за 
финансов надзор. Прино-
сът им в общите премии за 
пазара обаче е намалял с 
2.45% спрямо края на април 
2009 г. 

Причина
Този спад може да се обясни 
и с понижението на продаж-
бите, което се наблюдава 
в общото застраховане от 
близо година. За първите 
четири месеца на 2010 г. 

ЗАД “Булстрад Виена Ин-
шурънс груп”, “ДЗИ - Общо 
застраховане” ЕАД, ЗД “Бул 
Инс” АД, ЗАД “Алианц 
България” и “ЗАД Арме-
ец” АД са продали полици 
общо за 276.08 млн. лв. 
Разместване в подреждане-
то имаше само при третото 
и шестото място. В края 
на април тази година “Бул 
Инс” се изкачи на трета 
позиция, а “Лев Инс” се 
смъкна до шеста, след като 
година по-рано заемаше 
трето място.

тенденция
Общо за пазара през първите 
четири месеца на тази година 
са продадени полици за 460.1 
млн. лв., което е спад от 8.9% 
на годишна база. Основна 
заслуга за повличането на 

сегмента “Общо застрахова-
не” имат по-малкото събрани 
премии по “Каско”. Пазар-
ни участници обясняват та-
зи тенденция най-вече със 
спада в продажбата на нови 
автомобили. Това запазва 
съществуващия портфейл и 
за да растеш, е необходимо 
да откраднеш от конкурен-
цията, твърдят мениджъри-
те на дружествата. Според 
тях, когато няма продажба 
на нови автомобили, дори 
и да запазиш всичките си 
клиенти, пак ще събереш 
по-малко премии, тъй като 
заради амортизацията на ко-
лите полиците поевтиняват. 
В борбата за пазарен дял 
натиск оказва и конкуренци-
ята, която води до сваляне на 
цените с цел привличане на 
нови клиенти.

Петте големи в общото 
застраховане имат 60% дял
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В цифри
Растем бавно и полека
Продажбите на Rockacoca се радват на голям интерес и 
“растем непрекъснато”, казва Анджелика. За последните 
3 месеца имаме 35 хил. посещения на сайта си и над 3500 
фенове във Facebook, разказва тя. Анджелика не споделя 
точна цифра за броя продадени кецове, но с охота разказ-
ва: “Имаме над 400 запитвания от клиенти”. Очаквани-
ята за развитието на Rockacoca също са оптимистични, 
особено предвид растящия брой поръчки от чужбина. 
Соня е качила част от продуктите си в руски сайт, след 
което “заваляха запитвания от Русия и Украйна”, казва 
Анджелика. 

Много е яко да ходиш с кецове, на които е нарисувано 
нещо по твой вкус - любима група, любим човек, любим 
мотив или дори самият ти. И то без да е необходимо 
да си художник. Това могат да направят Анджелика и 
Соня, които в края на миналата година създават марката 
Rockacoca. И продължават да я развиват и в момента, при 
това извън пределите на България. За което благодарим на 
създателите на интернет, но за това след малко. 

Идеята
Проектът се ражда относително спонтанно към края на 
миналата година. Днес той вече е успешна малка компа-
ния, която се състои от двама души. Анджелика и Соня 
искали да се занимават с нещо, което им доставя удоволст-
вие и същевременно носи приходи. Спират се на идеята, 
след като виждат подобен на техния сайт в интернет. 
Така се ражда Rockacoca. В началото тя се свързва само 
с кецове, направени по поръчка. Впоследствие еволюира 
и на сайта на компанията вече може да бъдат намерени и 
модни аксесоари, тениски и дори чорапи. 

Анджелика и Соня споделят, че към продукцията им 
вече има интерес и от чужбина. Анджелика, която се 
занимава с маркетинга и дистрибуцията, разказва, че 
Rockacoca е продала поне по един чифт кецове в Холандия 
и Испания, а интерес има от Русия, Украйна и Турция. 
Просто доставката към източната част на Европа се оказва 
малко по-трудна, но в момента работим по въпроса, казва 
Анджелика. 

Паралелно с това бизнесът на Rockacoca ще се развива и 
офлайн. Кецовете на марката ще стъпят първо в големите 
вериги за продажба на обувки, тъй като “инвестицията 
в собствен магазин е твърде голяма”, казва Анджелика. 
Говорейки за инвестиция - първоначалният капитал на 
Rockacoca е 1000 лв., но впоследствие проектът гълта 
всичко изкарано, за да продължи да се развива. 

Изпълнението
Изработката на кецовете не е никак лесна, разказват 
създателите на Rockacoca. Използват се специални, 
водоустойчиви бои, които да не се износват или раз-

миват при пране. Иначе Соня, която е “арт човекът” в 
компанията, се занимава изцяло с дизайна и изработката 
на готовите продукти. Съдейки по сайта на Rockacoca, 
те не са малко. Иначе визията на кецовете (или дори 
обувките за ски - и върху тях се рисува) зависи на 
практика изцяло от бъдещия им собственик. Хората 
се кефят, че могат да си изберат тяхна тема и дизайн, 
казва Анджелика. Правили сме неща по снимка, правим 
по различни музикални теми, разказва тя. Изработката 
струва между 100 и 160 лв. и отнема няколко дни в за-
висимост от натовареността на компанията в момента, 
която расте непрекъснато. 

“В момента търсим художници, с които да развиваме 
дейността си. Имало е случаи, в които едва се справяме 
с поръчките - особено когато получим много поръчки 
наведнъж от корпоративни клиенти”, казва Анджелика. 
Същевременно, ако видите хора по улиците с кецове, чие-
то лого е жълт кръг с череп, огледайте ги внимателно (ке-
цовете). Може да не ги видите отново и на друг човек.

Христо Ласков 

Твоите кецове може да имат твоята рисунка, 
без да е нужно да си художник

Снимка емилия коСтадинова

Графити по краката

Число

400 
запитвания от клиенти имат Rockacoca до момента▶

 Соня (вляво) и Анджелика намират бизнес в хобито си. Сега ситуацията се е обърнала и вече печелят от идеята да правят кецове по желание на клиентите си▶
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